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Биыл�ы �уа
шылы� елімізді
 
екі облысына айры�ша �иынды� 
ту�ызды. Сырдария �зеніндегі 
суды
 жылда�ыдан ерекше аз 
болуы, әсіресе �ызылордалы� 
ша руаларды
 тірлігін шат�ая�-
татты. Арал ауданында бірнеше 
к�л тартылып, су іздеген мал 
бал   шы��а батып �лді. Одан �ал-
�аны жауын-шашын аз т#суінен 
оты азай�ан жайылымдарда �ы-
рылды.
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Қазақстан Президенті корея-
лық бизнес �кілдерінің азық-
түлік, тау-кен байыту, автомобиль 
және экономиканың басқа да сек-
 торында табысты еңбек етіп жат  -
қанын атап �тті. Қасым-Жомарт 
Тоқаевтың айтуынша, қазақ-корей 
ынтымақтастығының зор әлеуеті 
әлі де толық ашыл маған.

Мемлекет басшысы Қазақстан 
�зінің 19 миллиондық нарығынан 
б�лек Еуразиялық экономикалық 
одаққа кіру үшін тиімді алаңның 
қызметін атқара алады деп есеп-
тейді.

– Қазақстан 75 миллион тұр-
ғыны бар Орталық Азияның эко-
номикалық тұрғыдан ең дамыған 
елі болып есептеледі. Заманауи 

құ қық  тық, салықтық және қаржы-
лық жүйе мен Орталық Азиядағы 
мін дет ті т�лемдерсіз сауда жүйесі, 
Қа зақ  станды осы аймақта жұмыс 
іс теу г е ең қолайлы алаңға айнал ды-
 рып отыр, – деді Мемлекет басшысы.

Президент біздің елдегі инвес-
тициялық ахуал туралы айта келе 
корей тарапын жаңа ережелермен, 
яғни жеке қолдау шаралары, заң-
намалық тұрақтылық және страте-
гиялық инвесторларға ерекше 
жағ  дай жасауды қамтитын «Стра-
те гия лық инвестициялық келісім-
мен» таныстырды. Мемлекет 
бас    шысының айтуынша, бұл тетік 
«Самал жел» экономикалық ын-
ты мақтастық тұжырымдамасын 
жүзеге асыруға да негіз болмақ.

Корея Президенті Мун Чжэ 
Ин �з с�зінде Қазақстанмен бір-
лескен инвестициялық жобалар-
дың жүзеге асырылуына Оңтүстік 
Корея Үкімет тарапынан толық 
қолдау болатынын айтты.

Сонымен қатар Мемлекет бас-
шысы Оңтүстік Кореяның ірі 
компанияларының басшылары-
мен – Samsung Electronics компа-
ниясының президенті Ин Ёнг Ли 
және Doosan Heavy Industries & 
Construction президенті Ёнг Инг 
Чонгпен екіжақты кездесулер �т-
кізді.

Қасым-Жомарт Тоқаев ын-
тымақтастықтың перспективалы 
бағыттары «ақылды қалалар» 
жүйе  сін енгізу екенін айтып, «Қа-
зақ стан к�лік қатынастарын бас-
қару, жол-к�лік оқиғаларының 
алдын алу, деректерді қашықтан 
жіберу технологияларын енгізуге 
мүдделі», – деді.

Сапардың әлқиссасына к�ш-
сек, Қасым-Жомарт Тоқаевтың 
сапары Сеул қаласындағы К�к 
үйдегі ресми рәсімнен басталды. 
Қазақстан Президентін Оңтүстік 
Корея президенті Мун Чжэ Ин 
салтанатты түрде қарсы алып, құр-
мет к�рсетті. Содан соң  Қазақстан 
Президенті Кореяның ұлттық 
батыры Хон Бом Доның құрметіне 
орай �ткен рәсімге қатысты.

ШЫНАЙЫ ЫҚЫЛАСТЫҢ 
БЕЛГІСІ

Мемлекет басшысы салтанат-
ты жиындағы с�зінде, «бұл – 
Қазақстанның корей жұртына 
деген шынайы ықыласы мен зор 
құрметінің белгісі» деп атап �тті.

– Мұндай іс-шаралардың та-
рихи мән-маңызы айрықша. Қа-
зақтар да, корейлер де тәуел сіз-
діктің қадір-қасиетін жақсы тү-
сінеді. Хон Бом До – Кореяның 
азат тығы үшін күрескен бірегей 
тұл ға. Нағыз батыр, шынайы отан-
сүйгіш. Генерал тағдырдың жазуы-
мен �мірінің соңғы жылда рын 
қазақ жерінде �ткізді. Содан бері 
қанша жыл �тсе де атажұр тында 
батырдың ерлігі ұмытылған жоқ. 
Оны біздің халқымыз да жақ сы 
біледі, – деді Қазақстан Прези-
денті.

Қасым-Жомарт Тоқаев кезінде 
корей ұлтының к�птеген �кілі 
Қазақстанға еріксіз қоныс аудар-
ғанын, олардың арасында Ге Бон 

У, Цай Ден Хак, Ким Ман Сам 
сияқ ты танымал тұлғалар барын 
атап �тті.

– Жер аударылған корейлерді 
халқымыз бауырына басып, па-
налатты. Олар қазақ елінде �сіп-
�ніп, нағыз отандастары мызға 
айналды. Біздің елде әр этностың 
�з тамырынан ажырамай, тілі мен 
ділін сақтауына барлық жағдай 
жасалған. Корей диаспорасы да 
осы игілікті к�ріп отыр, – деді 
Қасым-Жомарт Тоқаев. Рәсім 
барысында Қазақстан Президенті 
Мун Чже Инге Корей халқының 
ұлттық батыры Хон Бом Доның 
қабірінен алынған топырақты 
табыстады.

(Жалғасы 2-бетте)
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ҚАЗАҚСТАН-КОРЕЯ: 
серіктестік сенімнен басталады

Қазақ-корей ынтымақтастығының 
ӘЛЕУЕТІ ЗОР

NEET жастар: 
құлықсыз ба, жұмыссыз ба?

АРАЛДАҒЫ ҚУАҢШЫЛЫҚ: 
көмек жетпеген ауылдар бар

Мемлекет басшысы %асым-Жомарт То�аев Корея Рес публикасына мемлекеттік сапар 
жасады. Жа+анда�ы дамуы жа�ынан алды
�ы �атар�а кіретін елге сапар барысында Прези-
дент к�птеген кездесу �ткізіп, тарихи-мәдени си пат та�ы шаралар�а, іскер топтарды
 
д�
  гелек #стел отырысына �атысты.

Елімізде 15-28 жас аралы�ында�ы жастарды
 6,7%-ы о�у о�ымайды, не ж9мыс істе-
мей  ді. Ресми статистика бойынша, 14-29 жас аралы�ында 3,7 млн жас бар десек, оны
 
ішін де �9лы�сыз +әм ж9мыссыздары 250 мы
�а жете�абыл. Ал б9л ойланатын, шешім 
іздейтін цифр. @йткені Aлемдік е
бек 9йымы дамушы елдерде осындай санатта�ы жастар 
санын азайтуды к�здейді. 

Осы жылды «Балалар әдебиеті жылы» деп жа рияла�анда�ы ма�сат – кейінгі тол�ынны
 
кітап о�у �а �9лшынысын арт ты рып, рухани азы�тан су сын дау мәдениетін �а лып тастыру. 
Кейінгі кезде балалар мен жас�спі рім дер кітап бетін ашпайды, к�ркем әдебиетке селсо� 
деген пікірді жиі еститін болды�. Ерте
 ел т9т�асын 9стар азаматтар шыны мен кітап о�удан 
�алып бара ма? Солт#стік %аза� стан да�ы жа�дай�а #
іліп к�рдік. 

Кейінгі толқын кітап оқи ма?

%асым-Жомарт То�аев пен Мун Чжэ Ин Корея биз несіні
 
к�шбасшылары мен кездесу �ткізді. Жиын�а �а за� станды� 
ірі кәсіп орын дарды
 басшылары да �а тысты. Б9л туралы 
А�орданы
 баспас�з �ызметі хабарлады.

– Сеул т�рінде қазақ халқы-
ның ұлы перзенті, ақын Абай 
Құнанбайұлының бюсті орна-
тылды. Бұл – корей бауырлары-
мыздың қазақ халқына деген зор 
қ ұ р м е т і н і ң  б е л г і с і ,  –  д е д і 
Қа зақстан Президенті.

Бюсттің жобасы Қазақстанда 
дайындалып, тұтас мүсіні Корея да 
қоладан құйылған. Қасым-Жомарт 
Тоқаев бюсттің Корея ас та на-
сындағы универ ситет аума ғына 
орнатылуының маңыз ды екеніне 
тоқталды.

– Абай – ұлы ақын ғана емес, 
кемеңгер ойшыл, әйгілі ағарту шы. 
Сондықтан Абайға арналған бюст-
тің білім ордасына қойылуы орын-

ды шешім екені с�зсіз. Мұ ның 
символдық мән-маңызы ай рық-
ша. Ол жұртты ғылым игеруге, 
бі лімдар болуға үндеді. Жаңашыл-
дық пен жасампаз дықты дәріптеді. 
Абай мұрасы – біздің елімізге ғана 
емес, барша адамзатқа ортақ құн-
дылық. Дала данышпанының 
«Адам баласы адам баласынан 
ақыл, ғылым, ар, мінез деген нәр-
селермен озбақ» деген с�зі бар. 
Бұл қасиеттерді ко рей халқы да 
ерекше бағалай ты  нын білеміз. 
Осы құндылық тар  дың арқасында 
қазір Корея Республикасы озық 
да мыған мем  лекеттердің қатарына 
қосы лып отыр. Былтыр біз Абай-
дың 175 жылдық мерейтойын атап 

�ттік. Осыған орай к�птеген ау-
қым ды іс-шара ұйымдас тыр дық. 
Абай шығармалары әлемнің бір-
неше тіліне аударылды. Со ның 
ішін де корей тілінде «Алтын 
шаңы  рақта шырқалған ән» атты 
кітабы жарыққа шықты. Кореяда 
ұлы ойшылға арналған маркалар 
әзірленді. Мұның бәрі екі елдің 
рухани ынтымақтастығын одан 
әрі нығайта түсері анық, – деді 
Мемлекет басшысы.

Мемлекет басшысы с�зінің 
соңында атсалысқан азаматтарға 
шынайы ризашылығын білдіріп, 
Абай мұрасының корей хал қы ның 
рухани әлемінен орнын та баты-
нына сенімді екенін айтты.

СЕУЛДЕ АБАЙ ЕСКЕРТКІШІ АШЫЛДЫ
Мемлекет басшысы %асым-Жомарт То�аев Сеулдегі Кибер университетті
 аума�ына 

ор натыл�ан 9лы Абай бюс тіні
 ашылу салтанатына �атысты. Б9л туралы А�орданы
 бас-
пас�з �ызметі хабарлады.

Балалар әдебиеті жыларман 
халге жеткен кезде балалар мен 
жас�спірімдердің кітап оқуын 
қолдауға назар аударыла баста ға-
нына тәубе дейміз, әрине. Алай-
да «Балапан ұяда не к�рсе, ұш-
қанда соны іледі» деген тәм сілге 
сүйенсек, жас ұрпақтың кітапқа 
немқұрайдылығының себебін 
отбасындағы тәрбиенің түп-
тамырынан іздеген ж�н сияқ ты. 
Осы жылдың к�здеп отырғаны да 
сол – отбасылық кітап оқу дәс-
түрін жандандырып, қолдау к�р-
сету. «Тәрбие тал бесіктен бас-
талады». Ата-ана сының кітапқа 
к�з жүгірткенін к�рген бала да 
білім нәрінен кітап арқылы су-
сындамай қой майды деген пі-
кірдің жаны бар. Мәселен, әкесі 

де, анасы да, әже сі де мұға лім 
Lлішер Ағыбай Мұхтар Lуезовтің 
«Абай жолы» мен Лев Толстойдың 
«Война и мир»-ін 5-сыныпта 
жүрген ке зінде оқып шыққанын 
айтады. Lлі де к�ркем әдебиетке 
құмар лығы азаймаған: әсіресе 

Исай Калашниковтың «Жес-
токий век» романын қай талап 
оқи бер генді жақсы к�реді екен. 
Одан басқа да кітапсүйер жастар 
бар шылық. 

МҰНДАЙ ЖАСТАР САНАТЫНА 
КІМДЕР КІРЕДІ?

Иә, NEET жастар санатына 
экс-ми нистр Дархан Кәлетаев 
«оқуға, еңбек тенуге, ізденуге құ-
лықсыз саяси және азаматтық 
бел сенділігі аса т�мен, жауап кер-
шілікті мойнына алып, белсенді 
�мір сүруге ниеті жоқ жастардың 
жалпы жиын тығы» деп түсініктеме 

берген. Расымен, мұндай жастар-
дың к�беюі қоғам дамуына кері 
әсер етеді. Президент NEET 
жастар статистикасын жылына 
кем дегенде 1%-ға азайтып, 2021 
жы лы 6%-ға т�мендетуді міндетте-
ген-ді. Байқағаныңыздай, биыл 
к�рсеткіш 6,7%-ды нұсқап тұр. 
Сонда жетерінше жұмыс жүріп 
жатқан жоқ па? 

Жалпы, оқумен, жұмыспен 
қамтылма ған жастардың жеті түрі 
бар. Бірінші топтағылардың білімі 
мен тәжірибесі бар, бірақ ынтасы 
жоқ. Екінші топқа жалғыз басты 
аналар мен декретте отырған әйел-
 дер кіреді. Оған қоса ерте жас тан 
ана атан ған аруларды да осы топқа 
жатқы замыз. Фрилан серлер болса 
үшінші топқа, ауыл жастары т�р-
тінші топқа жатады. Ауыл жас та-
рының білігі мен тә жірибесі жоқ, 
сондықтан қара жұмысқа тар-
тылады. Денсаулы ғына байла ныс-
ты жұмысқа орна ласа алмайтын 
мүмкіндігі шектеулі жандарды да 
NEET категориясына топ таймыз. 
Алтыншы топқа оқуын жалғас-
тыруға ниеті бар, алайда мүмкіндігі 
жоқ мектеп түлектері мен әлеу-
меттік жағдайы нашар отбасы 
жастарын кіргіземіз. Ал жетінші 
топта есірткі мен ішімдікке тәуелді, 
бұрын түрмеде отырған бейімдеу 
мен оңалтудан �тіп жатқан жастар 
жинақталған.



(Басы 1-бетте)

КОРЕЯ ИНВЕСТИЦИЯСЫ 6 МЛРД 
ДОЛЛАРДАН АСАДЫ

Одан соң қос ел басшыларының екі-
жақты келісс�здері басталды. 

Тараптар қазақ-корей стратегиялық 
әріптестігін одан ары дамытудың перспек-
тива ларын жан-жақты талқылады. Сауда-
экономикалық, инвестициялық және 
мәдени-гуманитарлық байланыстарды 
нығайтуға ерекше к�ңіл б�лінді.

Сонымен қатар мемлекеттер басшы-
лары ғаламдық және аймақтық �зекті 
мәселелерді қарастырып, халықаралық 
құрылымдардағы �зара ынтымақтастықты 
талқылады. Қасым-Жомарт Тоқаев 
Оңтүстік Корея Қазақстанның Азиядағы 
ең маңызды стратегиялық әріптесі екенін 
атап �тті.

– Бүгінде Қазақстанның экономика-
сына 6 млрд доллардан астам корейлік 
инвестиция тартылған. Инвестиция тарту 
ісін бұдан былай да жалғастыра беру керек 
деп ойлаймын. Қазір Қазақстанда корея-
лықтар қаржы салған 550 компания 
жұмыс істеп жатыр. Олардың арасында 

Samsung, Hyundai, Lotte, Posko және тағы 
басқалары бар.  2те жақсы инсти-
туционалды база қалыптасқан, үкімет-
аралық комиссия мен іскерлік кеңес 
жұмыс істеп жатыр, – деді Қазақстан 
Президенті. Мемлекет басшысы кореялық 
әріптесіне коронавируспен күресте 
к�рсеткен гуманитарлық к�мегі үшін 
алғыс айтып, қазақстандық QazVac 
вакцинасы туралы ақпаратпен б�лісті.

Қасым-Жомарт Тоқаев Оңтүстік 
Кореяның жоғары технологиялар мен 
денсаулық сақтау саласын дамыту 
тәжірибесіне қызығушылық танытты.

Корей басшысы аймақтық және 
халықаралық үдерістерде Қазақстанның 
аса маңызды р�л атқаратынын атап �тті. 

Мун Чжэ Ин екі елді байланыстыратын 
ерекше қарым-қатынастарды атап �тті.

– Корей халқының Қазақстан халқына 
деген ықылас-пейілі ерекше. Біз үшін 
Қазақстан Еуразия құрлығының орталығы 
болып саналады. Біздің халықтарымыздың 
тарихи байланысы сонау Ұлы Жібек жолы-
нан тартып, кейінгі этникалық корейлерді 
Қазақстанға жер аударумен жалғасты. Біз 
Қиыр Шығыстан жер аударылып барған 

корейлерді �зінің ыстық құшағын жайып 
қарсы алған қазақ халқының кеңпейілдігін 
ешқашан ұмытпаймыз, алғысымыз 
шексіз,– деді Оңтүстік Корея президенті.

Келісс�здердің қорытындысы бойын-
ша мемлекеттер басшыларының қатысуы-
мен бірқатар екіжақты құжатқа қол қойыл-
ды.

Ал екі мемлекет президенттерінің 
масс-медиаға арналған  брифингінде �зара 
қарым-қатынасқа жоғары баға берілді. 

– Қазақстан Кореямен серіктестікті 
жан-жақты дамытуға баса мән береді. Біз 
�зара тиімді әріптестікті жоғары баға-
лаймыз. Ынтымақтастықты тың қарқын-
мен жал ғастыруға мүдделіміз. 

Корея – жоғары технологиясы мен 
инновациялық �неркәсібі дамыған қуатты 
мемлекет. Қазақстан – экономикалық 
�сімі тұрақты, әрі инвестициялық ахуалы 
қолайлы ел. Қазірдің �зінде «Таңғы шық 
елі» Азиядағы сауда серіктестеріміздің 
ішінде екінші орында тұр. Бұған қоса, Ко-
рея еліміздегі ең ірі 10 инвестордың қата-
рына кіреді, – деді Қазақстан Президенті.

Екіжақты ықпалдастыққа тың серпін 
беру үшін Корея Республикасының Пусан 

қаласында Қазақстанның Бас консулдығын 
ашу туралы шешім қабылданды.

5G ЖОБАЛАРЫН 
ІСКЕ АСЫРУҒА ШАҚЫРДЫ

Кездесуден соң Қасым-Жомарт Тоқаев 
Оңтүстік Кореяға мемлекеттік сапары 
аясында Сеул қаласындағы «Отан үшін 
шейіт болғандар» монументіне гүл шоғын 
қойды. Одан соң  қазақ-корей іскер 
топтарының  д�ңгелек үстел отырысы �тті.

Корея мен Қазақстанның ірі компания-
лары басшыларының  жиынына қатысқан 
Қ.Тоқаев  президент Мун Чжэ Инмен 
�ткен мемлекетаралық келісс�здердің 
негізгі қорытындылары туралы айтып 
берді. 

– Қазақстанда кореялық компания-
лардың қатысуымен жалпы құны 2,5 
миллиард доллардан асатын 24 ірі жоба 
жүзеге асырылды, – деді Қасым-Жомарт 
Тоқаев.

Сонымен қатар Мемлекет басшысы 
автомобиль жасау, тұрғын үй құрылысы, 
металлургия және ауыл шаруашылығы 
сияқ ты салаларда жалпы құны 1,5 миллард 
доллардан асатын келешегі зор үміт 

күттіретін 16 инвестициялық жобаның іске 
асырылатыны туралы айтты.

– Қайта �ңдеу �неркәсібіндегі жоғары 
технологиялы �ндіріс, сондай-ақ Индус-
трия 4.0 технологияларына стратегиялық 
тұрғыдан мүдделіміз. Оңтүстік Корея 
экономиканы цифрландыру бойынша 
әлемдік к�шбасшы және 5G желілері 
саласында үздік болып танылды, – деді 
Президент.

Сонымен қатар Мемлекет басшысы 
Қазақстанда инновациялық технология-
ларды дамыту үшін заманауи инфра-
құрылым бар екенін атап �тті.

– Біз компьютерлік техника, желілік 
жабдықтар, деректерді �ңдеу орталықтары 
бойынша бірлескен �ндірістік жобалар 
ашуға мүдделіміз. Қазақстан 5G желісін 
�рістету бағытында жұмыс істеп жатыр. Ірі 
қалаларда алғашқы сынақтар �ткізілді. 
Корея компанияларын елімізде 5G 
жобаларын іске асыру үдерісіне қатысуға 
шақырамын, – деді Президент.

Қасым-Жомарт Тоқаев кореялық 
кәсіпкерлермен нақты жұмыс істеу үшін 
Премьер-Министрдің орынбасары Роман 
Склярдың жетекшілігімен арнайы жұмыс 
тобын құру туралы шешім қабылдағанын 
айтты. Президент ірі инвестициялық, 
институционалдық, инфрақұрылымдық 
жобаларды жүзеге асыруды және оған жеке 
мониторинг жүргізуді �з бақылауына 
алатынын атап �тті.

А.СҰЛТАН
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Ойнап жүріп, 
автокөлікті өртеп жіберді

ҚАЗАҚСТАН-КОРЕЯ: 
серіктестік сенімнен басталады

Балқаш қаласының корона-
вирусқа қарсы күресті үйлестіру 
орталығына мейрамханалардың 

бірінде той �тіп жатқаны хабар-
ланған. Мобильді топ мүшелері 
онда бірнеше минутта жеткен.

Алайда мейрамханаға бірден 
кіре алмаған. Ғимарат әкімшілігі 
есікті ішінен іліп алып, оларды 
кіргізбеген. Мобильді топ мүше-
лері �рт с�ндірушілерге хабар-
ласып, тойхана ішіне терезеден 
кір мек болған.

«Мобильді топ сағат 15.30 
кезін де жақында ашылған «Айлин» 
мейрамханасында �тіп жатқан той 
үстінен түсті. Мекеме әкімшілігі 
ғимаратты іштен жауып, рейд 
мүшелерін кіргізбеген. Арнайы 
күштер шақыртылып, ішке терезе 
арқылы кіруге тура келді» деп жаз-
ды әкімдік �кілдері.

Осы фактіге қатысты хаттама 
тол тырылып, Балқаш қаласы 
Санитариялық-эпидемиология-
лық қадағалау басқармасына 
жіберілді. Бұл жолы мейрамхана 
иесі мен ұйымдастырушысынан 
б�лек, қонақтар да әкімшілік 
жауапқа тартылуы мүмкін.

М.БАҚЫТЖАН

Тойды тоқтату үшін 
терезеден кірді

А�т�беде 5, 6 және 7 жаста�ы 
�ш к�рші бала ГАЗельге от 
�ой�ан. Б�л туралы Polisia.kz 
хабарлады. 

Оқиға 14 тамызда сағат 14.00-де 
Ақт�бе қаласының «Спецавтобаза-2» 
бау-бақша ұжымында болған.

Балалар авток�лік бортында 
ойнап, орындықтағы губканы �ртеп 
жіберген. Машина толық жанып 
кетті. 

«Оқиға орнына полиция қызмет-
кер лері мен �рт с�ндіру қызметі 
жіберілді. Балалардың бұзақылығы 
үшін ата-аналары жауапқа тартыла-
ды» делінген ресми хабарламада.

Мейірім БАҚЫТЖАН

Алматыны" бас санитар 
дәрігері Жандарбек Бекшин 
вакцинация т�л��жатын са-
тып ал�ан азаматтар�а вакци-
наны а�ылы салуды �сынды. 

Жандарбек  Бекшиннің ай-
туын ша, жалған вакцинация пас-
портын сатып алған адамдар басқа 
азаматтардың денсаулығына және 
мемлекеттік бюджетке зиян кел-
тірді. Себебі жалған паспорт жа-
сал ған жағдайда вакцинаның 
пай да ланылмаған дозалары жойы-
лады. 

«Вакцина паспортын сатып 
алғандар, біріншіден, олар вакцина 
салғызбаған. Екіншіден, вакцина 
т � г і л е д і .  С о н д ы қ т а н  о л а р 
вакцинаны �з қаражаты есе бі нен 
алуы керек. Осылайша, олар 
қатесін түсінеді», – деді Бекшин.

Алматы қаласы Қоғамдық ден-
саулық сақтау басқармасының 
басшысы Нариман Табынбаев 
Денсаулық сақтау министрлігімен 
бірлесіп, вакцинацияның жалған 
паспортын сатып алуға �з еркімен 

ниет білдіргендер үшін рақым шы-
лық жасау мәселесін қарастырып 
жатқанын айтты.

Айта кетейік, бұған дейін Ішкі 
істер министрлігі вакцинация 
паспорты мен ПТР-тестін бұрма-
лау фактісі бойынша 110-нан астам 
қылмыстық іс қозғалғанын хабар-
лаған еді. 28 құқықбұзушылықтың 

20-ын медицина қызметкерлері 
жасаған. Mлеуметтік желілерді ба-
қы лау барысында ІІМ қызметкер-
лері жалған вакцинация паспорты 
мен ПТР-анықтамасын сату тура-
лы 70 хабарландыруды анықтады, 
олардың 37-і бұғатталды.

М.ҚАЙРАТҚЫЗЫ

Жалған паспорт жасатқандарға 
вакцина ақылы салынуы мүмкін

А�тау �аласыны" т�р�ыны, 
к�пбалалы ана Гаухар Еш-
м�ханова Президент /асым-
Жомарт То�аев�а әділдік 
с�рап, бейне�ндеу жолдады. 
Оны «Атамекен» 2КП-ны" 
«Бас тау» жобасында ал�ан 
500 мы" те"ге грантын д�рыс 
игер мегені �шін сот�а берген. 

«Біздің отбасымыз тоғыз бала 
тәрбиелеп отыр. Оныншысын кү-
тіп отырмыз. Осы уақыт ішінде 
кү йеуім екеуміз ешқашан мемле-
кеттен к�мек сұраған емеспіз. 
К�пбалалы аналар шығатын түрлі 
митингтерге ешқашан қатысқан 
емеспін. Алайда жақында мені 
сотқа бергені туралы хабарлама 
алдым», – деді Гаухар Ешмұханова.

Гаухардың айтуынша, ол тоқы-
ма �ндірісін ашуды жоспарлаған. 
Алайда пандемияның кесірінен 
б�лмені жалға алу қиын болған.

«Гранттың бір б�лігін жаб-
дыққа жұмсадым, қалғанын басқа 
жоба ларыма салдым. Үйде онлайн 
жұ мыс тармен айналыстым. Тіпті, 
пандемия жағдайына түскенімізге 
қарамастан, ақшаны дұрыс инвес-
тициялайтын жол таптым. Мұның 
бәрін сотта дәлелдеймін, менде 

бар лық дәлелдер бар. Ешкімді 
алдамадым. Ештеңе жасырмай-
мын, жасырынбаймын», – деді 
к�п балалы ана.

Гаухар Ешмұханованың ісін 
қарай тын сот отырысы 18 тамызда  
�теді.

М.ҚАЙРАТҚЫЗЫ

Көпбалалы ананы сотқа берді

А�мола облысында Ауыл шаруашылы�ы 
бас�армасыны" басшысы пара алды деген 
к�дікке ілінді. Б�л туралы Сыбайлас жем�ор-
лы� �а �арсы іс-�имыл агенттігі хабарлады. 

Сыбайлас жемқорлыққа қарсы қызмет Ақмола 
облысының «Ауыл шаруашылығы басқармасы» ММ 
басшысына қатысты тергеу жүргізіп жатыр.

Ол облыс кәсіпкерлерінен �кілеттігінің аясына 
кіретін шешім қабылдағаны үшін ірі м�лшерде пара 
алды деген күдікке ілінді.

«Биыл 14 тамызда соттың санкциясымен күдікті 
қамауға алынды. 2зге ақпарат тергеу мүддесінде 
жария етуге жатпайды» делінген хабарламада.

Мейірім ҚАЙРАТҚЫЗЫ

Басқарма басшысына пара алды 
деген айып тағылды

Бал�аш �аласыны" мобильді топ м�шелері той болып 
жат�ан мейрамхананы" ішіне кіру �шін �рт с�ндіруші лерді 
ша�ырып, терезеден кіруге мәжб�р болды. Б�л туралы Бал�аш 
�аласыны" әкім дігі хабарлады.



«Nur Otan» партиясыны� 
Амола облысты филиалы 
са нитарлы талаптарды са-
тап, о�амды абылдауды 
онлайн және азаматтарды� 
о лында ПТР-тест орытын-
дысы бол�ан жа�дайда бетпе-
бет ж�р гізеді. 

Осы жолы облыстық филиал 
т�рағасының бірінші орынбасары 
Ғалым Бекмағамбетовтың қабыл-
дауына тұрғындар екі мәселе бо-
йынша жазылған.  «Семей-
Невада» қоғамдық бірлестігінің 
Ақмола облысы бойынша т�раға-

сының орынбасары Байтас 
Жүнісов пен бір лестік мүшесі 
Мұратбек Балғабаев тұрғын үй 
және ядролық сынақтан зардап 
шеккендерге берілетін жеңілдіктер 
мәселесін к�терді. Қоғамдық бір-
лестіктің облыстық филиа лында 
бүгінде 53 адам тіркелген. 

Қабылдау барысында сала 
мамандары «Ардагерлер туралы» 
және «Семей ядролық полиго-
нын да зардап шеккендерді әлеу-
меттік қорғау» бойынша түсіндіру 
жұ мыстарын жүргізді. Айта ке-
тейік, бүгінде «Ядролық сынақ-
тар ға қа тысып, ҰОС арда гер-

леріне теңес  тірілген тұлға ларға» 
18 057 теңге к�лемінде, ал «Ядро-
лық сы нақ  тар ға қатысып, ҰОС 
мүгедегіне те ңестірілген тұл ға-
ларға» 22 024 теңге к�лемінде ай 
сайынғы т� лемдер жүргізу бекітіл-
ген. Ал енді К�кшетау қаласы 
бо йын ша қо ғам дық к�ліктерде 
жеңіл дікпен жүруге қатысты мә-
селе қалалық мәслихатта қара-
латын болды. 

Қазақ тілі мен әдебиетінің 
мұғалімі Саят Калкишова бала 
кезінен 2-топтағы мүгедектігі бар 
баласының баратын «Аялау» 
мүмкіндігі шектеулі балаларға 

арналған орталығының тар екенін 
ал ға тартып, соған орай оны ке-
ңей туге немесе басқа жерден орын 
қарастыруға қолдау к�рсетуді 
сұрап келген. Ғалым Бекмағам бе-
тов мүмкіндігі шектеулі азамат-
тар ға, әсіресе балаларды әлеу-
меттен діруге ерекше к�ңіл б�леді. 
Сон дықтан сала басшысы Дина 
Ахмет жановаға орталықтың 
аумағын кеңейту бойынша нақты 
ұсыныс дайындауды тапсырды. 
Сонымен қатар қаладағы спорт-
тық сауық тыру орталықтарының 
басшы лары мен жасы 18-ден 
асқан мүм кіндігі шектеулі аза-
маттарды ке дергісіз қабылдау 
бойынша келіс с�здер жүргізу 
қажетін айтты.

Облыстық мәслихат депутаты 
А.Балташеваға «Nur Otan» пар-
тиясы Ақмола облыстық филиа-
лы ның отбасы, әйелдер және ба-
ла лар дың құқығын қорғау бо-
йынша қоғамдық кеңес отыры-
сын да білім алуда ерекше қажет-
тілігі бар балаларды әлеуметтен-
дірудің қосымша тетіктерін 
қарастыру тапсырылды. Ал «Jas 
Otan» жастар қанаты облыстық 
филиалының атқарушы хатшысы 
С.Бекішевке мүмкіндігі шектеулі 
азамат Ж.Шыңғысты әлеумет-
тендіру бойынша волонтерлік 
топты бекіту ж�нінде бұйрық 
берілді.

 
М.ЖАЛҒАСҰЛЫ

Орал аласында «Nur Otan» 
партиясыны� бастамасымен 
�ш жыл�а арнал�ан «Аула лар-
ды кешенді абаттандыру» ба�-
дарламасы ж�зеге асырылып 
жатыр. Биыл 51 ауланы абат-
тан дыру �шін жергілікті а зы-
надан 2 миллиард те�ге б&-
лінген.

«Аулаларды кешенді абаттан-
дыру» бағдарламасы 2021-2023 
жылдары жүзеге асырылады. Бағ-
дарламаға қатысуға ниеттенген 
к�п қабатты үй тұрғындары партия 
мен әкімдік сайтына �тініш қал-

дырады. =рі абаттандыру жұ мыс-
тарына байланысты ұсыныс бере 
алады. Ауланы абаттандыру жо-
басын жасақтауда сол тұрғын дар-
дың ұсыныс-тілегі ескеріледі. 
Орал қаласы әкімінің орынбасары 
Мирас Мүлкәйдің айтуынша, 
�ткен жылдың қазанынан бастап 
ақ параттық хабарламалар жария-
ланып, тұрғындардың �тініші 
жи налған. Жалпы, 120-ға жуық 
аула бойынша �тініш түсіпті.

– >ткен жылы облыс әкімі 
шаһар бойынша кемінде 50 ауланы 
абаттандыру туралы тапсырма 
берген болатын. Осы орайда бағ-

дарлама аясында тұрғындардың 
�тінішін жинадық, олар ауладан 
не к�ргісі келетінін к�рсетті. 
Тізімге сәйкес, алғашқы тіркелген 
50 шақты аула бойынша смета 
дайындалды. Мердігерлер анық-
талып, жұмыстар басталды. Қазір 
жоспарланған 51 аула аумағының 
12-сі бойынша жұмыстар аяқта-
лып, тапсырылды. Бес ауладағы 
жұмыстар тамыз айында аяқ та-
лады. Абаттандыру жұмыстарында 
аулаға кіреберіс жолдардың ас-
фальтталуына ерекше басымдық 
берілді. >йткені тұрғындар тара-
пынан кіру-шығу жолдарына 

қатысты уәж к�п түседі. Сондай-
ақ бұған дейін әр аулада б�лек-
б�лек мердігер мекеме жұмыстар 
жүргізген болса, биыл барлық 
ау  ла дағы жұмыс бойынша бір мер-
дігерден сұраныс болуы қаперге 
алынды. Осы орайда жаңарту жұ-
мыстары к�зделген барлық ау-
ладағы жол т�семін т�сеуді бір 
ғана мердігер жүргізеді. Барлық 
ауладағы спорт және ойын алаң-
дарын орнатуды бір мердігер ат-
қарады. Осылайша, жалпы 4 мер-
дігер ауланы абаттандырумен ай-
н а  л ы с а д ы ,  –  д е д і  М и р а с 
Рүстемұлы.

Абаттандыру жұмыстары бас-
талған аулалардың бірі – Мәншүк 
Мәметова к�шесінің бойындағы 
60-үй. Қазір мұнда «Түркістан жол 
сервис» ЖШС асфальт т�сеу 
жұмыстарын жүргізіп жатыр. 
Мер дігер компания директоры 
Жәм шит Махаметовтың айтуын-
ша, жиектастар ауыстырылып, 
аялдама тұрақтары кеңейтіледі.

Үш жылға арналған бағдарлама 
болғандықтан, енді аулаларды 
абат тандыруға қатысты �тінімдер 
жи налатын болады. Қала басшы-
сының орынбасары Мирас Рүс-
темұлы енді тұрғын үйді басқаруда 
серіктестік құрған аулалар бірінші 
кезекте абаттандырылатынын 
атап �тті.

                М.Т�ЛЕУ
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Бұған дейін Партиялық ба қы-
лау комитетінің жиналысы �тіп, 
жаңа құрам жасақталып, осы жыл-
ға арналған жұмыс жоспары бекі-
тілген еді. Соған сәйкес халыққа 
вак цина салудың �зектілігін ес кер-
ген мамандар алдымен егу пункт-
теріне мониторинг жүргізу туралы 
ортақ шешімге келген. 

– Бірінші кезектегі міндетіміз 
– жүйелі бақылауды қамтамасыз 
ету. Біз азаматтардың �тініштері 
бойынша жұмыс істейміз және 
қоғамдық пікірді ескере отырып, 
тұрғындардың ұсыныс-пікірлеріне 
талдау жүргізіп, жұртшылықпен 
ашық форматта жұмыс істеуді к�з-
дейміз. Қазір шаһардағы барлық 
егу пунктіне мониторинг жүргізе-
міз. Вакциналар сақталатын мұз-
дат қыштарды қарап шықтық. 
=зірге арыз-шағымдар түскен жоқ. 
Алайда кез келген арызды қарауға 
дайынбыз, – дейді партиялық 
бақылау комиссиясының т�райы-
мы Aйда Балқашбайқызы.

Депутаттар мен партия мү-
шелері екпе егу пункттерін түгел 
к�рді. Қазіргі пандемия уақытында 
қалалық емхана қызметкерлерінің 
жұмысы қауырт. >з кезегінде Ақтау 
қалалық №1 емханасының сала 

ма ман дары: «Келген тұрғын ның 
жал пы жағдайы тексеріліп, қан 
қысы мы, қызуы �лшенеді. Ешқан-
дай шағым жоқтығына к�з жет кіз-
ген соң қалаған екпе түрі салынады. 
Дәрігерлер күніне орта есеппен 300 
адамның екпе алаты нын айтып 
отыр», – дейді.

Мониторинг тобы бұдан соң 
Ақтау қалалық № 2 емханасындағы 
екпе салу кабинеттерін аралады. 
Қаланың орталығында орналасқан 
емдеу орнында кабинеттер вакци-
на салу мақсатында толық жабдық-
талған екен. 

– Кейбір азаматтарға жұмыстан 
соң вакцина салуға келу ыңғайлы 
екенін ескеретін болсақ, егу каби-
нет терінің кешке дейін жұмыс 
жаса ғаны дұрыс болар еді, – деді 
Ақтау қалалық мәслихатының 
депутаты Уайс Ерсайынұлы.

Соңғы күндері �з денсау лық-
тарына алаңдап, вакцина алуға 
келушілердің саны артқаны бай-
қалған. Айтпақшы, жыл соңына 
дейін Маңғыстау облысы тұрғын-
да рының кемі 60 пайызы вакцина-
ның екі компонентін де алады деп 
жоспарланған.

 
М.ХАҚНАЗАР

Вакцина салдырғандар 
көбейіп келеді

Б�гінде елдегі эпидемиологиялы ахуал ма�ызды мәсе-
лені� бірі екені бәрімізге аян. Осы т)ста коронавирус инфек-
циясынан халыты сатандыру ба�ытында рейдттік шаралар 
к� шейтілді. «Nur Otan» партиясы Атау алалы филиалы т&ра-
�асыны� бірінші орынбасары Анар Шамшадинова, партиялы 
баылау комиссиясыны� т&райымы Айда Балашбайызы, 
алалы мәслихат депутаты Уайс Ерсайын)лы мен &�ірдегі 
о�ам белсенділері бірлесіп, науастар жатан емханаларда�ы 
жа�дайды баылап айтты. 

Азаматтарды қабылдау жалғасып жатыр

51 аула абаттандырылады

Жуырда Нұр-Сұлтан қаласы-
ның т�рт ауданына қарасты елді 
мекендерде жаңадан денешы нық-
тыру-сауықтыру кешені салына-
тыны белгілі болды. Қала әкімдігі 
мамандарының с�зіне қарағанда, 
бұл кешендер азаматтардың �з үй-
лерінен, аулаларынан ұзамай-ақ 
спортпен шұғылдануына мүмкін-
дік береді. Яғни, шеткері орналас-
қан елді мекендердің тұрғындары 
спортпен тұрақты түрде айналысу 
үшін қаланың орталығында жай-
ғасқан спорт кешендеріне қарай 
сабылып жүрмейді. Жолға уақыт та 
жоғалтпайды. >здері тұратын 
аймақта спортпен шұғылдана бе-
руге мүмкіндік туады.

Қаланың Сәулет, қала құры-
лысы және жер қатынастары бас-
қармасында таныстырылған эс-
киздердің бірінде Алматы ауда нын-
дағы «Теміржолшылар» елді 
мекеніндегі №17 және ЖД2 дейтін 
жобалық атаулары бар к�шенің 
қиылысында салынып жатқан де-
нешынықтыру-сауықтыру кеше-
нінің жобасы к�рсетілген. Құжатта 
кешеннің жалпы аумағы 2634,2 
шаршы метр екені жазылған. Ны-
санда баскетбол, волейбол, күрес 
және бокс секілді спорт түр леріне 
арналған залдар, сондай-ақ қарт 

адамдарға арналған қызығу шы лық 
клубы болады. =рі ке шенде Халық-
қа қызмет к�рсету орталығы да 
ор наласады. Екінші қабатта кітап-
хана, балалар алаңы, тамақ ішетін 
орын, әкімшілік және тұр мыстық 
үй-жайлар орна ласқан. Бір с�збен 
айтқанда, елді мекен тұр ғындары 
үшін барынша ыңғай лы жағдай 
жасалған. Аза маттар спортпен 
айналысумен қатар, қажет кезінде 
ХҚКО қызме тін де пай далана 
алады. С�йтіп, Ха лыққа қызмет 
к�рсету орта лықтары үшін қаланың 
орталық б�лігіне келу қажеттілігі 
жойыл мақ. Рас, елор далықтардың 
мем лекеттік қызмет ті элекронды 
түрде алуға әбден дағ дыланғаны 
жа сы рын емес. Бі рақ қалада әлі де 
болса дәстүрлі қағаз құжатты алуды 
құп к�ретін, заманауи гаджеттерді 
қолдануға ықы лас таныта қой май-
тын азамат тар бар. Тіпті, дене-
шынықтыру-сауықтыру кешенінің 
мемлекеттік қызмет алу және 
спорт пен шұғыл данудағы қолай-
лылығынан б�лек, адамдар ара-
сындағы қарым-қа тынасқа да әсер 
ететінін ұмыт паған абзал. Қарт 
адамдардың хоббиіне қажет клуб-
тың болуы, кітапхана мен �зге де 
орындар осынау адами қатынастар 
үшін қажет. Дегенмен кешенді 

салу дағы ең басты мақсат – бұ қа-
ралық спортты насихаттау.

 «Денешынықтыру-сауықтыру 
орталығы бұқаралық спортты на си-
 хаттау мақсатында салынған, бұл 
туралы Президент Қасым-Жомарт 
Тоқаев Қазақстан халқына Жол-
дауында айтқан болатын. Поли-
центр лік қағидат бойынша мұндай 
спорт нысандары елорда ның 4 ау-
данында (елді мекендер) салын ған. 
Сонымен қатар спорттық ай-
мақтарға және ашық кеңістік терге 
деген үлкен сұранысты атап �туге 
болады. К�ше спортына ар налған 
инфрақұрылымды құру жұ  мысы 
қаланың барлық ауда нында «Нұр-
Сұлтан – жайлы қала» мастер-

жоспары бойынша жалғасатын 
болады», – деп атап �тті Сәулет, 
қала құрылысы және жер қаты-
настары басқармасының басшысы 
Нұрлан Ұранхаев.

Жалпы, соңғы жылдары елор-
дада халыққа қолайлы жағдай 
жасау, бұқаралық спортты дамыту, 
аулалар мен шет аймақтарды абат-
тандыруға айрықша к�ңіл б�лініп 
келеді. Нұр-Сұлтан қаласының 
әкімі Алтай К�лгінов тұрғындар 
үшін к�птеген мүмкіндіктер жа сал-
ғанын айта келе, азаматтардың 
д е н е ш ы н ы қ т ы р у - с ау ы қ т ы р у 
кешендеріне тегін бара алатынын 
да айтқаны бар. Бұл дегеніңіз – 
әкімдіктің қаланы жайлы мекен 

қылу бағытындағы ерекше бас-
тамаларының бірі. =рі қоғамдағы 
түрлі әлеуметтік топтардың бар лы-
ғына бірдей жасалған тең мүм-
кіндік. Яғни, спортпен артық-ауыс 
қаржысы мен бос уақыты барлар 
ғана емес, кез келген азамат айна-
лыса алады деген с�з. Ал ірі ке-
шендерде кейбір спорт түрлерімен 
айналысу ақылы екенін ескерсек 
шет аймақтардағы жаңа нысандар 
бұқараның сүйікті орнына айналуы 
бек мүмкін. Жобалардың �згеше 
сыры да осында. Елорда әкімдігі 
тура мағынасында Конституцияда 
сипатталған «әлеуметтік мемлекет 
құрудың» қалаға тән үлгісін к�р-
сетіп отыр. =рі бұл жұмыстар биыл 

ғана басталған жоқ. Осынау ке шен-
дер салынып біткен соң да аяқ тала 
қоюы неғайбіл. >йткені Қазақстан 
астанасы тұрғындар мен қонақтар 
үшін қауіпсіз, жайлы, сәулеті мен 
дәулеті келіскен ша һар ға айналып 
келеді. Заман тала бы қалай �згерсе, 
қаланың дамы тылуы да соған сәй-
кес болуы ке рек. =йтпесе, жаһан-
дағы ірі ша һарлармен бәсекелесу 
оңайға соқпайды.

Айтпақшы, с�з басында бұ қара-
лық спортты дамыту мен ай мақ-
тарды абаттандыру жұмысы ның 
биыл ғана басталмағанын айттық 
қой, енді соған біраз мысал 
келтірейік. Қала әкімдігінің мә-
ліметтеріне қарағанда, елорда әкі-
мінің тапсырмасына сәйкес ау ла лар 
мен қоғамдық кеңістікті абат тан-
дыру жұмысы «Нұр-Сұлтан – жай-
лы қала» мастер-жоспары ая сында 
жүзеге асырылып жатыр екен. Был-
тыр қалада 150-ден астам аула және 
60 қоғамдық кеңістік, яғни саябақ-
тар, скверлер, бульвар лар абаттан-
дырылыпты. Биыл 190 нысан салы-
нып, ж�нделетін к� рі неді. Демек, 
қала жыл сайын гүл де ніп, жайнай 
түседі деген с�з. Ең бас тысы, елорда 
азамат тұрмы сына қажет дүниенің 
барлығын ұсы на алатын, қауіпсіз, 
тыныш, жай лы қа лаға айналып 
келеді. Күндердің күнінде «жайлы 
қала» дейтін мәр тебесі арқылы да 
Нұр-Сұлтан жаһан дағы үздік 
шаһарлар қата ры на қосылатын 
шығар. Қазір ат қа рылып жатқан 
істер сондай күнге жету жолындағы 
алғашқы баспал дақ болса керек.

Ардақ СҰЛТАН

Бұқаралық спорт үшін таптырмас кешендер салынады
Б)аралы спортты� халыты� денсаулы�ын сатау мен 

саламатты &мір салтын алыптастыру�а осар �лесіні� зор 
еке нін ж)рт жасы біледі. Тіпті, б)аралы спорт кәсіби 
спорт шыларды� &сіп шы�атын бастапы мектебі саналатыны 
та�ы бар. Президент 4.Тоаев та б)л ба�ыта айрыша назар 
ау да рып отыр. Б)аралы спорт �шін жасы инфра )рылым 
да ажет. Ал елордада б)л ба�ытта жасалып жатан істер аз 
емес.



Ардақ СҰЛТАН
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Ауыл әкімдері сайлауы-2021

Ауыл әкімдері сайлауында да әйелдер 
біршама белсенділік танытты. Бірқатарына 
елдің таңдауы түсіп, да уыс саны жағынан 
қарсылас ер аза мат тардың арасынан 
суырылып шығып, же ңіске жетті. Бүгінгі 
кейіпкеріміз – жақында �ткен сайлауға 
түсіп, �зі тұрып жатқан Аршалы ауданы 
Волгодоновка ауылының тізгінін ұстаған 
Тыныштық Қыдырбаева. 

Елорданың дәл іргесіндегі Волгодо-
нов ка ауылдық округіне Волгодон ауылы-
мен қатар Қойгелді және 42 разъезд елді 
мекені кіреді. 2 мыңнан астам түтін түтетіп 
жат қан ауылдың негізгі б�лігі елордаға 
қаты нап қызмет етеді. Басым б�лігі тір-
шілігін мал және егін егумен табады. Де-
генмен ауылдағы әлеуметтік мәселелердің 
к�беюі әйел адамның белін бекем бууына 
себепші болса керек. 

�КІМДЕР КЕЛІМДІ-КЕТІМДІ 
БОЛҒАН СОҢ САЙЛАУҒА ТҮСКЕН

Тыныштық Ұзақпайқызы сонау Маң-
ғыстау облысы Бейнеу ауданында дүниеге 
келсе де, арман қуып елордаға келіп қыз мет 
еткендер қатарынан. Кейін осы �ңірде 
біржола тұрақтап, жолдасы да, �зі де елор-
даның іргесіндегі Волгодоновкаға қоныс 
тепкенді ж�н санапты. Кейіпкеріміз би лікке 
араласуына негізгі себеп �з ауылына бас-
шылыққа келген әрбір әкімқаралардың осы 
ауылдан емес, келімді-кетімді адам бол ға-
нына іштей налығанынан екенін айтады. 

«Осы уақытқа дейін Волгодоновка 
ауы лында мектепте оқу және тәрбие ісі 
ж�ніндегі орынбасары болып жұмыс 
істе дім. 1рине, ауылда мәселе �те к�п. 
1йел адам болған соң халық сеніп 
тапсырған лауазымның жүгі ауыр екенін 
жақсы тү сінемін. Дегенмен он жылдан 
астам осын да тұрғанда әкімдердің 
ауданнан немесе қаладан келіп-кетіп 
қатынап істейтінін к�рдім. Сондықтан 
елге тұрақтамай жиі ауысып жатты. 
Соңғы әкім зейнетке шық қан. Ауылдағы 
�зекті мәселелердің шеші мін таппай 
жатқаны жаныма бататын. 1сіресе, 
шұрық тесікке айналған жолы мыз, 
т�гілмей жатқан қоқыстар, басқа да 
әлеуметтік күрделі мәселелер толған-
дыр ды. Соқырішектей болған бар-жоғы 
бес-ақ шақырым жолымыз респуб ли-
калық ма ңызға ие екен. Бірақ еш нәрсе 
�згермеді. Содан не болса да ел ішінен 
бір адам шығу керек қой деген оймен 
сайлауға түсуге бел байладым. 1рине, 
елге аста-т�к уәде бе ру ден аулақпын. 
Дегенмен қолда бар мүм  кіндікті пай-
даланып, сеніп тапсы рыл ған ауыр жүкті 
абыроймен әрі жа уапкерші лікпен атқар-
сам деген ниетім бар», – дейді Тыныштық 
Ұзақпайқызы. 

АУЫЛДЫҢ ТАЗАЛЫҒЫНА 
М�Н БЕРЕМІН

Ауыл тізгінін қолға алған жаңа әкім 
алғашқы қадамы тазалықты қолға алудан 
бастауды ж�н санағанын айтады. Осы 
орайда жергілікті кәсіпкерлердің де қолдау 

к�рсетіп, бетін қайтармай демеушілік 
к�мектерін жасап жатқанын алға тартты. 

«1йел болған соң жан-жағыңның, 
жалпы бәрінің тап-таза болғанын қалай-
сың ғой. Мен де ауылымның мұнтаздай 
болып, абаттандырылғанына барынша 
назар аудармақпын. Сондықтан ауылдың 
кіреберісінен бастап ағаштар егіліп, қо-
қыстардың т�гілуіне к�ңіл аударып жа-
тыр мын. Ауылдың ортасында ескі бұзыл-
ған балабақша ғимараты бар. Шыны ке-
рек, кім к�рінген әбден қоқыс үйіндісіне 
айналдырған. Тіпті, к�ліктерімен әкеліп 
сол жерге т�гіп кететінін де талай к�рген-
мін. Соны сүріп тастап орнына ауыл адам-
дары мен жастар демалатын гүлзар жасап, 
ағаштар егіп, орындықтар қойсақ па дей-
мін. Оған жергілікті кәсіпкерлермен де 
ке лісіп, қоқысын тазартып қойдық. Орын-
дықтар да әзірленді. Сондай-ақ ауылда 
қараусыз әрі иесіз қалған стадион мен ескі 
хоккей корты бар. Нысандар ешкімнің 

меншігінде болмай шықты. Енді соны 
әкімдіктің теңгеріміне кіргізіп, құжатта-
рын жасатып жатырмыз. Ауыл спортқа �те 
жақын. 7 жыл бойы ауыл аудандық «Ақ 
бидай» спартакиадасының чемпионы 
атанған. Сондықтан да осы спорттық ны-
сандарды демеушілердің к�мегімен қайта 
жаңғыруына жол ашуды жоспарыма 
енгіздім», – дейді Тыныштық Қыдырбаева. 

АУЫЛДЫҢ АТЫН 
ҚАЗАҚШАЛАНДЫРСАМ ДЕЙМІН...

Жаңа әкім ауылдың тіршілігіне ғана 
емес, тіл мәселесіне де бейжай қарай 
алмайтынын аңғартты. 1сіресе, ауылының 
әлі күнге «Волга» және «Дон» �зендерінен 
қоныс аударған адамдар үшін «Волгодон» 
атанғанына іштей налитынын жасырмады. 

«1рине, ауылда �зге ұлт �кілдері де к�п 
тұрады. Осыған дейін де бұл жағдай бірне-
ше рет к�терілген. Жұмабек Тәшенов 
есі мін берейік деп ол да жоғары жақтан 
кейін қайтарылған. Негізі, тарихи мәнге 
ие қазақ тілінде қолайлы келетін атты 
таппай біраз қиналдық. Біресе мораторий 
жарияланып, біресе басқа да себептермен 
ауылдың аты қазақшаланбай тұр. Ел  
бұрынғы «еліміз тоқ болсын» деген атауды 
 ұсы нып жатыр. Елде бұрын да осындай 
атау болыпты. Ескі де болса ауылдағы 
стадион да «Елтоқ» стадионы деп жа зылып 
тұр. Осындай деректермен ауылдың атын 
қа зақшаласақ па деймін», – дейді Тыныш-
тық Ұзақпайқызы. 

Алдағы болашағына нық сеніммен қа-
раған нәзік жанды әкім отағасының 
қашанда қолдау білдіретінін айтты. Саяси 
додада да жолдасының демеу болғанын 
атап �тті. 

«Мен үшін отбасым үш балам мен 
жұбайым, қолдаушым әрі тірегім. Жұба-
йым мектепте денешынықтыру пәнінің 
мұғалімі. 1рине, жалақысы ұстаздардың 

жалақысынан әлдеқайда т�мен екенін 
білгеннен кейін сайлаудан бас тартсам ба 
деп те ойладым. Күйеуім «1йелім бастық 
болып кетті!» деп үрікпейді. Керісінше, 
бас таған ісіме қолдау білдіріп, елдің да-
муына үлес қосқың келеді ғой. 1лі-ақ бәрі 
дұрыс болады. Елдің батасын алып, құр ме-
тіне б�ленесің деп сайлауға түсуіме түрт кі 
болды. С�йтіп, халықтың қалауымен әділ 
түрде �ткен сайлауда жеңіске жеттім», – 
дейді Тыныштық Қыдырбаева. 

Ауыл әкімі биыл тұңғыш рет халықтың 
дауыс беруімен �ткен әкімдер сайлауы 
бұрынғыдан г�рі әділ �тті деген пікірде. 
Оған �з к�зімен де куә болған. 

«1кімді халық сайлаған бұл саяси дода 
ауыл тұрғындары үшін тың әрі жағымды 
жаңалық болды. Халық «�здері тағайындай 
салады» деген стереотипті ойдан арылып, 
�з болашағы үшін белсенді дауыс берді. 
Тіпті, дауыс беру кезінде «әділ �тті ме, 
тексереміз!» деп к�лігін сайлау учаскесінің 
алдына қойып, видео тіркегішін қосып 
кеткендер де болды. Сайлауға 5 адам түс-
кен. Екі адамның құжаттары дұрыс болмай 
�тпей қалды. Үш адамның басқалары қа-
ла дан, ауданда әкімшілік қызметте істей-
тіндер болды. Бірақ халық «�з ауылымыз-
дың ауасын жұтып, осы елде тұрады ғой» 
деп маған дауыстарын берді деп ойлаймын. 
Сондықтан да жауапкершілік жүгін 
арқалап, абыроймен елдің туын жықпай 
алға қадам бастырсам деймін. Сайлаудан 
кейін мемлекет басшысы Қасым-Жомарт 
Тоқаевпен де кездесудің сәті түсті. Аршалы 
ауданынан алты адам бардық. Соның 
ішінде Аршалы ауданында жалғыз әйел 
әкім болғандықтан, кездесуге мен де ілі-
ніппін», – дейді Тыныштық Ұзақпайқызы. 

Ел сенімін ақтауға ұмтылған әкімге біз 
де сәттілік тіледік. 

Ақмола облысы

Ауылы үшін барын салмаққа бекінді
Б�гінгі �о	амда �ыз-келіншектерді� биік лауазым иеленіп, жо	ары 

мінбелерден к�рініп жат�аны шынды�. Былтыр «Nur Otan» партия-
сы ны� праймеризінде де әйелдерді� �арасы аз болма	ан. Пар-
тияларды� Мәжіліс пен мәслихаттар	а арнал	ан тізімдерінде де 
әйелдер мен жастар �лесі 30 пайыздан кем болмауы керек. За�да 
солай к�рсетілген.  

Абзал АЛПЫСБАЙҰЛЫ

ЕЛБАСЫНА ХАЛЫҚ СЕНІМ 
АРТТЫ

Қазақстан Тәуелсіздігінің 20 
жыл дығы қызу саяси науқанмен 
басталды. Дәлірек айтқанда, 2010 
жылдың соңында қоғам белсен-
ділері Президент Нұрсұлтан На-
зарбаевтың �кілеттілігін 2020 
жыл ғы 6 желтоқсанға дейін ұзарту 
туралы бастама к�терген болатын. 
Dскеменде жиналған бастамашы 
топ �кілеттілік мерзімін рефе-
рендум арқылы ұзарту қажет деген 
уәж айтқан-ды. Бастаманы жиынға 
қатысқан 850 делегат бірауыздан 
қолдап, 2011 жыл кірген кезде ел 
ішінде референдум туралы пі кір-
талас қызып тұрған-ды. Ең қызы-
ғы, референдум �ткізу туралы бас-
таманы бір айдың ішінде 5 мил-
лион адам қолдады. Осылайша, 
қоғам Нұрсұлтан Назарбаевқа 
сенетінін, ел болашағын Тұңғыш 
Президентпен байланыстыра ты-
нын байқатты. Тіпті, Парламенттің 
�зі Президент �кілеттілігін ұзарту 
туралы бастаманы қолдап, арнайы 
заң қабылдады. Бірақ Нұрсұлтан 
1бішұлы елде заң үстемдігінің ма-
ңы зын ескеріп, депутаттар қабыл-
даған заңның Конституцияға 
сәй кестігін анықтау үшін Консти-
туциялық кеңеске жүгінді. Ал 
Кеңес заңның Конституцияға сай 
емес екенін анықтады. С�йтіп, 
референдум �тпейтін болды. Ел-
басы болса к�пшіліктің тілегін 
ес кере отырып, референдумның 
ор нына мерзімінен бұрын Прези-
дент сайлауын �ткізуді ұсынды. 
Жағдайды Нұрсұлтан 1бішұлы: 
«Біз мұны «жай қабылдау немесе 
бас тарту» ретінде емес, �мірдің �зі 
ұсынған демократияның тарихи 
тағылымы деп қабылдағанымыз 
ж�н» деп түсіндірген еді. С�йтіп, 
2011 жылы елімізде мерзімінен 
бұ рын Президент сайлауы �ткен 
болатын. Сайлауда «Nur Otan» 
пар тиясы атынан үміткер ретінде 
ұсынылған Н.Назарбаев сайлау-
шылардың 95,55 пайыз дауысын 
алып, Президент ретінде сайланды. 

С�йтіп, ресми түрде қызметіне 
2011 жылғы 8 сәуірде кірісті. 

1рине, референдум �ткізу бас-
та масын ұсынған азаматтар мен 
олардың идеясын қолдаған ха-
лықты түсінуге болады. Отандаста-
рымыз Қазақстан тәуелсіздігінің 
бекем болуы Елбасының саясатына 
тікелей байланысты болғанын 
жақсы түсінетін. Президентке 
деген сенім де күшті еді. Дегенмен 
«алдымен экономика, содан соң 
саясат» дейтін ұстанымды басшы-
лыққа алған Нұрсұлтан Назарбаев 
елдегі демократиялық құндылық-
тардың да маңызды екенін жақсы 
білді. Референдум да демократияға 
қайшы емес екенін білгенімен, заң 
үстемдігін бірінші орынға қойды. 
Конституциялық кеңеске жүгі-
нуінің сыры – осында.

М�ЖІЛІС ТАРАТЫЛҒАН 
ЖЫЛ ЕДІ

Қызығы, 2011 жылы екі сайлау 
�ту ықтималдығы пайда болғаны 
бар. Бірақ заң бойынша олай бо-
луы мүмкін емес еді. Dйткені жыл 
басында кезектен тыс Президент 
сайлауы �ткен болатын. Бірақ 2011 
жылдың күзінде депутаттар Мәжі-
лісті таратып, кезектен тыс сайлау 
�ткізу туралы үндеу жариялады. 
Олар Конституцияға енгізілген 
�згерісті алға тартып, Мәжілісте 
кемі екі партия болуы керектігін 
ұсынды. Ал Елбасы 6 қарашада 
«Т�р тінші шақырылған Қазақстан 
Республикасы Парламентінің 
Мәжілісін тарату және Қазақстан 
Республикасы Парламенті Мәжі-
лісі депутаттарының кезектен тыс 
сайлауын тағайындау туралы» 
Жарлыққа қол қойды. С�йтіп, 
Парламент Мәжілісі депутаттарын 
сайлау 2011 жылы емес, 2012 жыл-
дың басына белгіленді. Ал сайлауға 
дейін Парламенттің барлық 
жұмысы Сенатқа жүктелген еді. 

«ЯДРОСЫЗ �ЛЕМ ҮШІН» 
БАРЫМЫЗДЫ САЛДЫҚ
2011 жылғы 21-23 қыркүйекте 

Елбасы Нұрсұлтан Назарбаев 
Нью-Йорктегі БҰҰ Бас Ассам-
блея сының 66-сессиясының пікір-

таласы мен Ядролық қауіпсіздік 
ж�ніндегі жоғары деңгейлі кезде-
суге қатысқан-ды. Басқосуда 
Нұрсұлтан Назарбаев ядролық 
қарусыз әлемнің жалпыға ортақ 
декларациясын әзірлеу идеясын 
айтты. Сол жиында Қазақстанның 
БҰҰ-дағы �кілдік деңгейі кеңей-
тілді. С�йтіп, сол кезде Парламент 
Сенатының т�рағасы қызметін 
атқарып жүрген Қасым-Жомарт 
Тоқаев БҰҰ Бас хатшысының 
орынбасары-БҰҰ Женева б�лім-
шесінің Бас директоры, Қару-
сыздану ж�ніндегі конференция-
ның бас хатшысы болып тағайын-
далды. 

Ал сол жылғы 12 қазанда Аста-
нада «Ядросыз әлем үшін» атты 
халықаралық форум басталған еді. 
Екі күнге созылған форум қоры-
тындысында «Ядролық қарусыз 
әлем құру туралы» Астана декла-

рациясы қабылданды. Басқосуға 
БҰҰ, МАГАТЭ, ЕҚЫҰ, ШЫҰ, 
ҰҚШҰ, ЕурАзЭҚ, АDСШК, 
ЮНЕСКО тәрізді беделді халық-
аралық ұйымдардың �кілдері, са-
рапшылар мен ғалымдар қатысты. 
400-ден астам қонақ келген бола-
тын. Форумда с�йлеген с�зінде 
Н.Назарбаев: «Ядросыз әлем – бұл 
қиял емес. Бұл планетаның едәуір 
б�лігі қолдап отырған шындық. 
Ядролық қарудан азат етілген ай-
мақтар Оңтүстік және Орталық 
Аме рикада, Аустралия мен Океа-
нияда, Оңтүстік-Шығыс пен Орта-
лық Азияда құрылды – бұл іс 
жүзінде әлемнің тең жартысы. 
Бү гінде барлық ядролық мемлекет-
тер тарапынан оларға қатысушы-
ларға халықаралық-құқықтық 
кепілдіктің тиімді тетіктері қажет» 
деген еді. Осылайша, Қазақстан 

�зінің ядролық қаруды таратпау 
ж�ніндегі ұстанымын тағы дәлел-
деген болатын. 

ЖЫЛ СПОРТТАҒЫ 
ЖЕҢІСТЕРМЕН БАСТАЛДЫ

Иә, 2011 жыл спорттағы мол 
та быстармен басталды. Dйткені 
Қазақстан VІІ қысқы Азия ойын-
дарында командалық есепте топ 
жарды. Ал осынау ойындар Алматы 
мен Астана қалаларында �ткен 
болатын. Қоян жылының қаңтары 
мен ақпанында бұқара тек Азия 
ойындары туралы әңгіме айтатын. 
Қайтсін енді, тәуелсіз Қазақстан 

түгілі, КСРО кезінде де біздің елде 
дәл сондай ауқымды спорттық 
шара �тпеген еді. 

Негізі, 2011 жыл тура мағына-
сында спортпен басталған-ды. 
2010 жылдың 31 желтоқсанынан 
2011 жылдың 1 қаңтарына қараған 
түні 1л-Кувейт қаласындағы 
Азиялық Олимпиада кеңесінің 
штаб-пәтерінде ойындар алауы 
тұтатылып, «сапарын» бастаған 
еді. 2 қаңтарда Қытайдың Чангчун 
қаласына әкелінген алау 3 қаңтарда 
Алматыға жеткізілді. 27 күн еліміз-
дің барлық аймақтарын аралаған 
ойындар алауы 30 қаңтарда Астана 
к�шелерімен �тіп, «Астана-Арена» 
стадионында �ткен ашылу салта-
натына жеткізілді. С�йтіп, қаңтар 
мен ақпанның сары аязына қара-
мастан ел халқы дүбірлі доданы 
тамашалағаны бар. 

Азиада кезінде спорттың 11 
түрінен жарыс �ткізілсе, жалпы 27 
мемлекеттің спортшылары бақ 
сынады. Жарыстан Қазақстан 32 
алтын, 21 күміс, 17 қола медальмен 
жалпы командалық есепте топ 
бастаса, Жапония 13 алтын, 24 кү-
міс, 17 қола медальмен екінші 
орын иеленді. Оңтүстік Корея 13 
ал тын, 21 күміс, 13 қола медальмен 
үшінші орын алса, Қытай 11 
алтын, 10 күміс, 14 қола медальмен 
т�ртінші орынға тұрақтады. Бір 
қызығы, VІІ қысқы Азия ойында-
рындағы барлық алтын медальді 
осы т�рт мемлекет �зара б�лісіп 
алды. Күмістің де біразын осы т�рт 
елдің спортшылары алды. Dзге-
лерден Моңғолия мен Иранның 
бір-бір спортшысы ғана күміс 
медаль иеленіпті. 

Ойындарды �ткізуге 1,6 млрд 
доллар жұмсалды. Бірақ оның 1,4 
млрд-ы спорт нысандарын ж�ндеу 
мен жаңаларын салуға, жарыстың 
�зіне 282 миллион доллар жұмсал-
ды. С�йтіп, Қазақстан ірі спорттық 
шараны �ткізу арқылы к�птеген 
спорт нысандарын ретке келтіріп 
алған еді. Жалпы, жарысқа 1 000-
нан астам спортшы қатысты. 
Олар дың 167-сі – отандастарымыз. 

Спортты айттық қой, 2011 жы-
лы қазақстандық «Астана» ко ман-
дасы әйгілі «Дакар» раллиіне қа-
тысты. Алғаш рет Аргентина мен 
Чили жерінде �ткен жарыста отан-
дық команда 8-орын алды. Бірақ 
к�лігі �зіміздікі емес еді. Ресейдің 
«КамАЗ» концерні к�лік ұсынған 
болатын. Дегенмен елдің имиджі 
үшін жасалған бұл жобаны тым 
сәтсіз болды деуге келмейді. Жал-
пы, сол жылдары «Астана» атын 
иеленген түрлі клуб болды. Бокста 
да, велоспортта да елорда ның атын 
иеленген клубтар бар еді. Кейін 
«Астана-Арланс» тәрізді клубтар 
таратылды. Бірақ ол басқа әңгіме. 

ЕРЛІГІ ЕСТЕ ҚАЛҒАН – 
ҒАЗИЗ БАЙТАСОВ

Ел тарихы туралы сыр шерт-
кенде, �зекті �ртер �кінішті аттап 
�те алмайтынымыз анық. Деген-
мен ел тыныштығын күзеткен 
сарбаздар мен құқық қорғаушы-
лардың сын сағатта барын сала-
тыны да бұқараның к�ңілін ты-
ныш тандыратыны с�зсіз. Тәуел-
сіздіктің 20 жылдық мерейтойы 
�ткен жылы халықаралық терро-
ристік ұйымдар Қазақстанды да 
дүрліктірмек болғаны бар. С�йтіп, 
деструктивті діни ағымдардың 
жетегінде кеткен экстремистер 
бір неше рет жарылыс ұйым-
дастыр мақ болды. Шамасы олар 
еліміздегі тыныштық пен тату-
лықты шайқап к�руге тырысқанға 
ұқсайды. Мамырда, қазан мен 
қарашада елді  дүрліктірмек 
болғандар бірнеше рет кішігірім 
жарылыс жасағаны бар. Абырой 
болғанда адам шығыны к�п 
болған жоқ. Күш құрылым да-
рының қыз меткерлері кәсіби-
ліктің жоғары деңгейін к�рсеткен-
ді. Тіпті, қа рашада Таразда лаң 
салған экстре мисті жол поли-
циясы қызметкері, капитан Ғазиз 
Байтасов тоқтатып, жарылысты 
кеудесімен жапқаны бар. Dкі-
нішке қарай, �зі к�з жұмды. Кейін 
Ғ.Байтасовқа «Ха лық Қаһарманы» 
атағы берілді. Осылайша, қазақ-
стандық құқық қорғаушылар ел 
ішін алатайдай бүлдіргісі кел-
гендердің жолын кес кен-ді. Алай-
да Жаңа�зендегі мұ найшылар 
ереуілінде азаматтардың қаза 
табуы арандатушылардың ел 
ішінде аз болмағанын к�рсетті. 
Бір атап �тер жайт, 2011 жылдың 
сы нақ тары мен сын-қатерлеріне 
Қазақстан халқы мойыған жоқ. Ал 
медальдың екі беті тәрізді оқиға-
ларға толы жыл бүгінде тарихқа 
айналды.

2011 ЖЫЛ: 
ЕЛ МЕРЕЙІ ӨСКЕН СӘТ

2011 жыл. %аза�стан Тәуелсіздігіні� 20 жылды	ы тойлан	ан мерейлі кезе� еді. 
Б'л жыл %аза�стан тарихында �алатын бір�атар о�и	аларымен есте �ал	аны бар. 
Атаулы жыл бол	анымен, саяси о�и	алар да, спортты� іс-шаралар да, тіпті елді 
ала�дат�ан жайттар да сол бір �оян жылында аз болма	ан еді. Енді бәрін рет-ретімен 
баяндайы�.

2011 жылғы 21-23 қыркүйекте Елбасы Нұрсұлтан 
Назарбаев Нью-Йорктегі БҰҰ Бас Ассам блея сының 
66-сессиясының пікір таласы мен Ядролық қауіпсіздік 
ж(ніндегі жоғары деңгейлі кезде суге қатысқан-ды. Бас-
қосуда Нұрсұлтан Назарбаев ядролық қарусыз әлем нің 
жалпыға ортақ декларациясын әзірлеу идеясын айтты.



Машина жасау – 
аза�станда 
н�мірі бірінші нары�. Мәселен, ел-
дегі барлы� тауар импортыны� 
жартысына жуы�ы, я�ни 48,9 пайы-
зы машина жасау �німіні� импорты. 
2020 жылы салада 3 007 кәсіпорын 
тіркеліп, шамамен 14,2 мы� жа�а 
ж!мыс орны ашылды. "йтсе де, 
кәсіпорындарды� к�бінде білікті 
мамандар жетіспейді. 2024 жыл�а 
дейінгі кезе�ге арнал�ан Машина 
жасауды дамытуды� жол картасын-
да дуальді білім беру ж$йесін жетіл-
діру �арастырыл�ан.

Нұрлан ҚОСАЙ

КАДРҒА ДА ҚАМ КЕРЕК
Штаб-пәтері АҚШ-тың Калифорния 

штатының орталығы Лос-Анджелесте 
орналасқан Korn Ferry басқарушылық 
консалтингтік фирмасы жүргізген зерт-
теулердің нәтижелері бойынша, 2030 
жылға қарай дамыған елдерде мамандар 
тапшы лығы %те қатты туындайды екен. 
Сарап шылардың пікірінше, бұл жағдай 
әлемдік экономиканың баяулауына және 
оның шамамен 8,5 трлн АҚШ долларын 
жоғал туға әкелуі мүмкін. Тіпті, барлық 
салада технологияның баяулауына әсер 
етуі ықти мал. Сондықтан да сарапшылар 
кәсіп орындарға кадрлық әлеуетті арт-
тыруға баса назар аударуға кеңес береді.

«Білікті мамандар – кез келген %ндіріс-
тің басты және маңызды факторларының 
бірі. Басқа салалар сияқты машина жасау 
да жоғары білікті мамандардың жетіспеу-
шілігіне тап болады. Мәселен, әлемнің ең 
ірі т%рт бухгалтерлік фирмаларының қата-
рына кіретін, штаб-пәтері Лондонда орна-
ласқан, мультинационалды профес-
сионалдық қызмет түрлерін к%рсететін 
PriceWaterhouseCoopers фирмасы биыл 

еліміздің 60 кәсіпорны басшылары ара-
сында сауалнама жүргізді. Олардың 90%-
дан астамы білікті мамандар тапшылығын 
%ндірістік мәселелер арасындағы басты 
проблема ретінде атап к%рсеткен. 
Сондықтан да 2024 жылға дейінгі кезеңге 
арналған Машина жасауды дамытудың жол 
картасында саланы білікті мамандармен 
қамтамасыз ету басты міндеттердің 
қатарында тұр. Оны мемлекет дуальді білім 
беру жүйесін жетілдіру есебінен шешпекші. 
Атап айтқанда, %ндірістік тәжірибеден %туге 
жұмсалатын шығындар бірлесіп қаржы-
ландырылады. Атап айтқанда, шығын-
дардың 70%-ын мемлекет және/немесе оқу 
орны, 30%-ын жұмыс беруші %тейді. 
Кәсіпорындардың оқу орындарымен тығыз 
ынтымақтастығы оң нәтиже бермек»,– 
дейді «Qazindastry Қазақстандық индустрия 
және экспорт орталығы» АҚ басқарма 
т%рағасы Берік Бекенов.

Бірқатар кәсіпорындар мамандар 
жетіспеушілігі мәселесін бейінді білім беру 

мекемелерін қамқорлыққа алу немесе 
толық иемдену арқылы шешіп жатыр. Бұл 
студенттер мен курсанттарға %ндірістік 
процесс шеңберінде ең қажетті білім беруге 
мүмкіндік беріп, оқушылар нақты жұмыс 
орындары мен табысты қызметке тұраты-
нына сенімді болады. Сапалы білім беру 
процесі еңбек нарығына серпін әкеліп, 
оны дамытуға мүмкіндік береді. Білім беру 
стандарттарын бизнес үшін %зекті салалық 
біліктілік шеңберіне және кәсіби стан-
дарттарға бейімдеу қазақстандық машина 
жасау саласын одан сайын жандандырмақ.

ИМПОРТ – $17,3 МЛРД
?йтсе де, білікті кадрлардың тапшы-

лығы бүгінде ауыр %неркәсіп саласы үшін 
үлкен кедергі болып отырған жоқ. ?зіргі 
к%рсеткіштеріміз к%ңіл к%ншітерлік. Мә-
се лен, 2020 жылы салада 3 007 кәсіпорын 
тіркелген болса, оның 63-і ірі, 102-сі орта 
және 2 842-сі шағын кәсіпорын. Осы 
мекемелерде 14,2 мың жаңа жұмыс орны 

ашылды. Ауыр индустрияландыру жеңіл 
%неркәсіпке де тыныс беретінін ескерсек, 
мұнда бір жұмыс орнын құру сабақтас 
салаларда бес-алты жұмыс орнының 
ашылуына әсер етеді. Осы есеппен алғанда 
бұл кемі 70-80 мың адам жұмыспен қам-
тыл ды деген с%з. Шын мәнінде, 10 жыл 
ішінде елімізде машина жасау %ндіріс 
орындарының саны 76,8% %сті. Индус-
трияландыру бағдарламасы басталған 2010 
жылға дейін олардың саны 1700-ге жет-
пейтін еді.

 «Елдегі барлық тауарлар импорты 35,4 
млрд АҚШ долларынан асатын болса, 
оның жартысына жуығы, яғни 17,3 млрд 
АҚШ доллары машина жасау %німінің 
импорты. 2009-2020 жылдар аралығында 
%ндіріс к%лемі ақшалай алғанда 6,4 есе 
%сіп, рекордтық ең жоғары к%рсеткіш – 1,8 
трлн теңгеге жетті. Индустрияландыру 
жылдарында қазақстандықтар жаңа тауар-
лар: электровоздар, жолаушылар вагон-
дары, қуаты аз тракторлар, авто тіркеуіш-
тер, пресс-жинауыштар, желдет кіш 
жабдықтар, теміржол д%ңгелектері, осьтер 
және теміржол саласына арналған басқа да 
жиынтықтауыштар, Орталық Азия нарығы 
үшін %ндірісі бірегей – аса қуатты 
трансфор маторлар, модемдер мен комму-
тация лық жабдықтар және тағы басқа-
ларын жасауды меңгерді», – дейді «QazIn-
dustry қазақстандық индустрия және 
экспорт орталығы» АҚ салалық даму 
дирек  циясының басшысы ?сет Адахаев.

QazIndustry орталығының мәліметінше, 
Қазақстандық машина жасауда қосылған 
құнның жаһандық %ндірістік тізбегін құру 
бойынша үлкен перспективалар бар екен. 
Қазір к%птеген кәсіпорын әлемдік машина 
жасаудың ірі брендтерімен бірлесіп жұмыс 
істеп жатыр. Мәселен, Gскемендегі «Силу-
мин Восток» компаниясы «Шнайдер Элек-
трик» компаниясымен ынтымақ тастықта 
жоғары экспорттық құрамы бар электр 
машина жасау %німдерін шығарады. «АВЗ» 
ЖШС мен әлемге әйгілі LG Electronics 
арасындағы ауаны баптау және желдету 
жүйелері %ндірісіндегі ынтымақ тастықты 
да атап %ткен ж%н.

ЭКСПОРТ 
БАСТЫ НАЗАРДА

Машина жасау %ндірісін дамыту 
негізінен Қазақстанның ішкі нарығына 
бағдарланған. Дегенмен сала %німдерінің 
экспорты да артып келеді. 2009 жылдан 
бастап экспорт к%лемі 3,3 есе %сті (2009 
жылы 395,3 млн АҚШ доллары, 2020 жылы 
1 309,4 млрд АҚШ доллары). Gткізу 
нарықтары кеңейтілді. ЕАЭО елдерінен 
басқа, отандық %німді жақын және алыс 
шетелдер – ?зербайжан, Түрікменстан, 
Тәжікстан, Gзбекстан, Грузия, Қытай, 
БА?, Бенин, Люксембург, Венгрия 
пайдаланады. Gсімді негізінен мұнай-газ, 
теміржол машина жасау және электр 
жабдықтары %німдері қамтамасыз етті.

«Отандық автомобиль жасау саласы да 
экспорттық позицияларын нығайтуда. 
Егер 2010 жылы Қазақстаннан тек 3 
машина экспортталса, 10 жылдан кейін, 
яғни 2020 жылы 8 122 к%лік экспортталды. 
Экспорттың негізгі бағыты – Gзбекстан 
мен Ресей. Алайда біздің авто%неркәсіптің 
мақсаты – ішкі нарықтың қажеттіліктерін 
қанағаттандыру. Gткен жылы 77 400 
авток%лік жиналып, биыл оны 100 мыңға 
дейін жеткізу жоспарланып отыр», – дейді 
ИИДМ Индустриялық даму комитеті 
т%рағасының орынбасары Олжас ?лібеков.

Мемлекет басшысы Индустрия және 
инфрақұрылымдық даму министрлігінің 
алдына үшінші бесжылдыққа маңызды 
индикаторлар қойып отыр. 2025 жылға 
қарай машина жасау мен %ңдеу %нер-
кәсібінде экспорттық к%лем екі есе, еңбек 
%німділігінің нақты %сімі 1,6 есе, негізгі 
капиталға салынатын инвестиция лар 1,6 
есе %суі тиіс. Отандық машина жасау 
саласының әлеуеті  зор.  Импортты 
алмастыру есебінен ғана 16,5 млрд АҚШ 
долларынан астам к%лемде тауар %ндіруге 
болады. Ал мұндай әлеуетті %неркәсіп тек 
қана білікті мамандардың есебінен сәтті 
жүзеге асатыны белгілі. Сондықтан да 
мемлекеттің техникалық мамандықтарға 
гранттарды к%птеп б%ліп, мұндағы әлеу-
меттік қолдауды бұрынғыдан да арттыра 
түскені ләзім.
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Машина жасайтын маман аз

Биыл�ы �уа�шылы� елімізді� екі 
облысына айры�ша �иынды� келтір-
ді. Сырдария �зеніндегі суды� жыл-
да �ы дан ерекше аз болуы, әсіресе 
�ызылордалы� шаруаларды� тірлігін 
шат�ая�татты. Арал ауданында бір-
неше к�л тартылып, су іздеген мал 
балшы��а батып �лді. Одан �ал�аны 
жауын-шашын аз т$суінен оты азай-
�ан жайылымдарда �ырыл ды.

Аталған жайтқа байланысты Қызылорда 
облысы әкімдігі қуаңшылықтан 574 бас мал 
қырылды деп ресми ақпарат бергенімен, 
шаруалар шығынның бұдан әлде қайда к%п 
екенін айтады. Бір ауылдағы әрбір үйден 5-6 
бас түлік арам %лді деген олар шығын ж%нді 
есепке алынбады дейді. Сонымен қатар Арал 
ауданына т%тенше жағдай кеш жариялануы 
да жағдайды ушықтырып жіберген. 

Gңірдегі еріктілер мен %зге де қайырымды 
жандар қуаңшылық жайлаған елге барынша 
қолдау к%рсетіп жатыр. Бүгінге дейін Арал 
ауданына басқа аудандардан 9 490 тонна ш%п 
және 376,8 тонна жем жеткізілген. Шымкент, 
Жамбыл, Ақт%бе облысы Ырғыз ауданынан, 
Қызылорда  облысының Сырдария, 
Жалағаш, Қармақшы, Қазалы аудандарынан 
қайырымдылық к%мек келген. Қазақстан 
Мұсылмандары діни басқармасы қолдау 
к%рсетіп, әлеуметтік жағдайы т%мен 2 369 
отбасыға 859,8 тонна ш%п тегін үлестіріліпті. 
Бірақ шаруалар халықтың бұл к%мегі 
қиындықтан уақытша ғана құтқарды дегенді 
де айтып отыр. Министрлік тарапынан 
жеткілікті к%ңіл б%лінбесе, келер жылы 
тігерге тұяқ қалмауы да мүмкін деп ашынады. 

– Биылғы қуаңшылықтың кесірінен 50 
бастай жылқы мен ірі қара шығын болды. 
Мемлекеттен %темі жайында сұрап к%ріп 
едік, «сақтандырылмаған малға %темақы 
т%лен бейді» деген жауап алдық. Қазір 
әкімшіліктің бар к%мегі %ткенде әр үйге 15 
данадан престелген ш%п үлестірді.  Басқалай 
әзірге к%мек к%рмедік. Т%теше жағдай 

жарияланған соң жем береді екен деген 
қауесет естідік. Жергілікті билік бұл ақпарды 
әзірге нақты лаған жоқ. Енді біздің бар 
уайымымыз Қуаң шылық келер жылы да 
жалғаса ма?» деген болжам болып тұр. Ал 
Үкімет бұл туралы жақ ашпайды. «Қуаң-
шылық алдағы жылы да жалғасады десе мал 
санын азайтып, шамамыз келер мал ұстар 
едік,  – дейді  «?бдікерімов» шаруа 
қожалығының жетекшісі Азамат Ысқақов.

Қожалық иесі Азамат Ысқақов %ткен 
жылы «Еңбек» бағдарламасы арқылы 4 
миллион несие алып, 15 бас асылтұқымды 
мал сатып алған. Бірақ қазіргі қиын жағдайда 
оны т%леуді уақытша тоқтата тұру да тиімсіз 
деп отыр. «Т%леу уақытын кейін шегергенмен 
үстіндегі пайызы %се беретін болған соң, 
барымды салып берешекті %теп жатырмын», 
– дейді.

Ал аудан орталығынан 300 шақырым 
шалғай жатқан Беларан ауылдық округінің 
тұрғындары қуаңшылыққа байланысты 
мемлекет ешқандай қолдау к%рсетпегенін 
айтады. Сол ауылдағы «Ақ жол» шаруа 
қожалығының %кілі  Жарқынбек Ақжол 20 
бас жылқы мен 15 бас сиыры шығын болды 
деп отыр. Ветеринария мамандары мал 
шығынын тіркегенмен, ешқандай к%мек 
жетпеген.

– Біздің ауылда алпыс отбасы тұрады. 
Олардың әрқайсысынан биыл 5-6 малдан 
шығын болды. Аудан орталығына жақын 
ауылдарға к%мек барып жатыр екен дегенді 
естідік, алайда бізге қол ұшын созар ешкім 
жоқ. Сексеуіл кентінен еріктілер мен 
қайырымды жандар жіберген ш%пті ауылға 
жеткізу үшін ауыл әкімдігі арқайсымыздан 
12 мың теңгеден ақша жинады. Оған әр үй 
12 дана престелген ш%п алдық. Жергілікті 
биліктің бар к%рсеткен к%мегі осы, – дейді 
Жарқынбек Ақжол.

Сондай-ақ аралдық шаруалар т%тенше 
жағдай жарияланғаннан бері етке деген 
сұраныстың күрт азайып кеткенін айтады. 
Gзге облыстардан келіп, мал алып кететін 
кәсіпкерлер қазір Аралға ат ізін салмайтын 

болыпты. Gйткені ел аузында «Арал ауданын-
дағы т%рт түліктің бәрі арық әрі ауру» деген 
қауесет жүр дейді олар. Сол себепті мемлекет 
ет сатып алушы кәсіп керлерді шақырып, 
оларға осы ауданнан ет %німін сатып алғаны 
үшін субсидия т%лесе деген ұсыныстарын 
білдіріп жатыр. Gйткені шаруалардың мал 
азығын алатын қаржысы таусылып, жем-
ш%птері түгесілген.

Қуаңшылық Арал ауданына ғана емес 
%ңірдегі %зге аудандарда да кесірін тигізген 
к%рінеді.  ?кімдік бұл жайында жақ 
ашпағанымен, облыс орталығына жақын 
орналасқан «Адилия» шаруа қожалығы 
басшысы Рүстем Құдайбергенов мұны 
растап отыр. Оның айтуынша, қуаңшылық-
тың салдарынан биыл 217 бас қойы шығын 
болған. Қой шаруашылығын бастау үшін 
Аграрлық несие корпорациясынан 32 млн 
теңге несие алып, мың бас қой алған шаруа-
шылық иесі қарызын қалай %терін білмейді. 
Оның да бар үміті мемлекеттен к%рсетілетін 
к%мекте.   

Кей шаруалар шығын болған малға %тем-
ақы алмақ түгілі, %ткен жылдың субсидия-
сына да зар болып отырмыз дейді. Қызылорда 
облысының Ауыл шаруашылығы басқармасы 
2020 жылы мал азығы үшін берілетін 
%темақыны бір жылға кешіктірген. Ауыл-
шаруашылық басқармасы тамыз айында 
былтырғы субсидиясын үлестіреміз деп уәде 
берді. Ал биылғы субсидия қаңтар айында 
т%ленеді дегенге шаруалар сенбейді. Сондай-
ақ ол қаржы жемш%птің қымбат тайтын 
шағында емес, қазіргі қиын жағдайда берілсе 
қиындықтан шығуға сеп болар еді дейді.

«Gңірде тауар %ндірушілерден мал азы-
ғын алуға жұмсаған шығындарын ішінара 
арзандату бағытын субсидиялауға  респуб-
ликалық бюджет резервінен 1,7 млрд теңге 
қаражат қарастырылыпты. Сонымен қатар 
т%тенше жағдайға байланысты шаруаларға 
к%мек к%рсету мақсатында Арал ауданына 
облыс әкімінің резервінен 250 млн теңге, 
оның ішінде 49,5 млн теңге к%лік шығын-
дарын жабуға, 200,5 млн теңге мал суаттарын, 
жайылымдарды, шабындықтарды суландыру 
және Арал ауданындағы Қамыстыбас пен 
Ақшатау к%лдері жүйелерін суландыру 
мәселелерін шешуге б%лінген. Меценат 
Болат Gтемұратовтың қайырымдылық қоры  
арқылы  213 млн теңге қаржы б%лініп, Арал 
ауданындағы аз қамтылған 1 322 отбасына 
900 тонна жемш%п алып беруге және 
жайылым дықтарды суландыруға қажетті 
жаб дық тар, су тасымалдаушы авток%лік, су-
сор ғылар сатып алуға және гидро техникалық 
құрылыстарды ж%ндеу мен бір ұңғыма 
құрылысын салу жоспарланып жатыр» 
делінген облыстық Ауыл шаруа шылығы 
басқармасының берген мәліметінде. Бірақ 
мал шығынын азайтып к%рсеткен жергілікті 
билік бұл қаржымен мәселені толық шеше 
алады дегенге сену қиын.

Ерқанат С�РСЕНБАЙ,
Қызылорда облысы   

Аралдағы қуаңшылық: 
көмек жетпеген ауылдар бар

Мадияр ТӨЛЕУ

Ол оқиғадан Қазақстан да сабақ 
алды. Мектептердегі қауіпсіздікті 
күшейтетін болдық. Алайда психика-
лық дертпен есепте тұрғандарды 
ұмытпаған ж%н. 2020 жылдың 
соңында Республикалық психикалық 
денсаулық ғылыми-практикалық 
орталығы ұсынған дерекке қарасақ, 
елімізде 190 мыңға жуық адам 
психикалық дертке ұшырап, есепте 
тұр екен. Оның 73 мыңы ақыл-ойы 
кем деген диагнозбен, 56 мыңы ми-
дың органикалық зақымға ұшырауы-
мен психикалық ауруға шалдыққан. 
Ал 45 мыңы шизофренияға душар 
болған. Бірақ елімізде аффективті 
ауытқуы бар науқастар саны біршама 
аз. Мәселен, неврозбен 2 500, 
депрессия немесе маниямен 1 800 
адам тіркелген. Сондай-ақ психо-
активті заттарды пайдаланудан туған 
психикалық ауытқуға 92 мыңнан аса 
адам шалдыққан. Бұл санаттағы 
науқастардың басым б%лігінің жасы 
30-55 арасында. Құқықбұзушылық 
әрекетке барған 191 адам мәжбүрлі 
түрде амбулаторлық емделуге жібе-
ріл ген. Психатриялық ауруханаларда 
39 адам дәл солай мәжбүрлі түрде ем 
қабылдап жатқан к%рінеді. Ал 4 500 
адам к%з жұмып, есептен шығарыл-
ған.

Енді мәселенің %зегіне оралсақ. 
Ауруға шалдыққандар есепте тұр, 
қажет кезінде емделе алады. Деген-
мен сау адамдардың да жайын 
ойлаған абзал. Мысал ретінде қара-
сақ, ақыл-есі сау болса да «психика-

лық дертке ұшырап қалмаймын ба?» 
деген қорқыныш кез келген адамда 
болып тұрады екен. Ал мамандар 
«ақылымнан адасатын шығармын» 
деген үрейлер ауыл халқынан г%рі 
тығыз орналасқан қала халқында к%п 
болатынын айтады. К%біне мұндай 
уайым психиканың стресс пен артық 
салмаққа реакциясынан туады. 
Яғни, адамда еш ауру жоқ. Түрлі 
уайым мен семіздік сондай әсер 
береді. Бірақ адам психикалық кілти-
пан мен туады дегенге к%п мамандар 
келіспейді екен. Науқастың туабітті 
пайда болған эндогенді кінәраты 
болса да, бәрібір зат алмасудың 
бұзылуы, ми жарақаты, тамыр ауруы, 
стресс сияқты ауруды қоздыратын 
себептер болады. 

Жалпы, соңғы кездері әлемде 
психикалық дерттер %рши бастағаны 
жиі айтылады. Дегенмен бұрын да 
жағдай мәз болмаған сыңайлы. 
Мысалы, кеңестік кезде, қайта құру 
уағындағы ресми мәліметтерге 
жүгінсек, КСРО аумағында 1978 
жылы психатриялық есепте 4,5 
миллион адам тұрған. Олардың саны 
1988 жылдың басында 5,5 миллионға 
жеткен екен.

Бұл мәселеде бір түйін туады. 
Адамдардың психикалық ауруға 
шалдықпауын алдын ала ойлағаны-
мыз ж%н тәрізді. Батыс елдерінде 
психикалық зерттеулер тым жақсы 
дамыған. Кез келген қылмыскердің 
санасына шолу жүргізіледі. Ал 
еліміздегі жағдай қандай? Қылмыс 
жасады деп түрмеге қамалғандардың 
ішінде психикалық ауытқулар жоқ 
деп айта аламыз ба?

Психикалық дертке 
шалдыққандар көп

Мамыр айында�ы Ресейді� 
азан �аласында бол�ан о�и�аны 
сірә ешкім !мыта �ой�ан жо�. 19 жаста�ы бозбала мектепте о� 
жаудырып, талай адамды жайратып таста�ан еді. К�п !замай 
дәрігерлер о�ан аны�талма�ан ауыр психоз деген диагноз 
�ойды. Я�ни, психикалы� дертке шалды��андардан да �о�ам�а 
келер �ауіп бар. Ал елімізде �анша адам осы тәрізді ауру�а 
!шыра�ан? Адамдарды� олардан сескенуіне себеп бар ма?
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Сегізінші жыл қатарынан 
Forbes Kazakhstan еліміздің ең 
үлкен екі қаласындағы жекеменшік 
мектептердің рейтингісін ұсынып 
келеді. Соңғы жылы бұл тізімге 
Шоқан Уәлиханов атындағы же-
кеменшік мектеп кірген. Бұл оқу 
ошағын кәсіпкер Кеңес Рақышев 
пен 'сел Тасмағамбетова ашқан. 
Сондай-ақ Еркін Тәтішев құрған 
High Tech Academy мектебі де 
екінші жыл қатарынан жекеменшік 
мектептердің тізімінен түспей 
келеді. Керісінше, биыл бұл білім 
ордасы былтырмен салыстырғанда 
*з позициясын айтарлықтай жақ-
сартыпты.

Білім және ғылым министрлігі 
берген мәліметке сүйенсек, елі-
мізде 7 203 мемлекеттік орта білім 
беретін мектеп бар. Оның 5 235-і 
ауылда, 1 968-і қалалық жерде ор-
на ласқан. Ал 303 жекеменшік 
мек тептің 257-і қалалық, 46-ы 
ауыл ды жерлерде ашылыпты. Со-
ның ішінде Алматы мен Нұр-Сұл-
тан қаласында 83 мемлекеттік емес 
мектеп жұмыс істейді. Оның 61-і 
Алматыда, 22-сі елордада. Ал жаңа 
біз айтып отырған тізімге кірген 20 

білім мекемелеріндегі оқудың 
орташа құны айына 100 мыңнан 
басталады. Кейбір мектептерде бір 
оқушы үшін айына 1,2 млн теңгеге 
дейін қаражат керек. Оқу ақысы 
бастауыш, орта және жоғары 
сыныптар үшін әртүрлі. 

�ЛЕМДІК 
УНИВЕРСИТЕТТЕРДЕН 

ШАҚЫРТУ КЕЛЕДІ
Хош, тізімді түгел түгендеп 

шық пасақ та, рейтингтің к*шін 
бас тап тұрған бес мектептің же-
тістігін саралап к*релік. Мәселен, 
жылдық табысы ең жоғары сана-
латын Haileybury Almaty мекте-
бінде оқудың орташа құны айына 
1,03 млн теңге. Білім мекемесінде 
бүгінде 600-ге жуық оқушы бар. 
Мектептің негізін қалаушы әрі 
құрылтайшысы – Болат ?темұра-
товтың «Асыл Мирас» қайырым-
дылық қоры, сондай-ақ Сержан 
Жұмашов, Нұржан Субханбердин, 
Айдан Кәрібжанов, Марғұлан 
Сейсембаев, Альфия Қуанышева 
секілді қалталы адамдардың аты 
аталады. Білім ошағы Ұлыбри та-
ниядағы Haileybury and Imperial 
College-бен серіктестікте жұмыс 
істейді екен. Мектеп оқушыларға 
11-сыныпты аяқтағаннан кейін 

IGCSE орта білім туралы халық-
аралық сертификатын және 13-сы-
ныпты аяқтаған соң a-Level ха-
лықаралық сертификатын алуға 
мүмкіндік береді. Оқу орнында 60 
жоғары білікті шетелдік педагог 
жұмыс істейді.

Екі жыл бұрын мектеп бітірген 
24 түлектің сегізі Йель, Колумбия, 
Манчестер, Амстердам универ-
ситеттері, Лондон Императорлық 
колледжі, Кембридж универ си-
тетінің Гонвилл және Кейс кол-
леджі, Глазго университеті сияқты 
оқу орындарынан шақырту алған. 
Ал былтыр Haileybury Almaty 
мектебінің жеті оқушысы беделді 
халықаралық және республикалық 
олимпиадалардың жүлдегері атан-
ған. Оқушылардың бірі АҚШ-тағы 
оқушыларға арналған Сodeday 
халықаралық хакатонында бірінші 
орын алған команда құрамына 
кіреді. Мектеп оқушыларының 
бірі астрономия және астрофизика 
бойынша жаһандық онлайн кон-
курста Қазақстан ұлттық құрама-
сының атынан қатысқан. «Оқу 
құны жоғары болуына қарамастан, 
биыл 9-сыныпқа түсу үшін шек-
теулі стипендия ұсындық. Бірақ 
грантқа академиялық жетістікте-
рінің қомақты тізімі бар оқушылар 
ғана жіберіледі», – дейді Haileybury 
Almaty директоры Саймон Миллз. 

ҚЫТАЙ ТІЛІ ОҚЫТЫЛАДЫ
Алматыдағы TAMOS Education 

физика-математика мектебінің 
та бысы – 5,43 млрд теңге. Білім 
алушылар үшін оқудың орташа 
құны айына – 217 мың теңге. 2 457 
оқушы білім алатын бұл мектептің 
құрылтайшылары – Мұрат Ома-
ров, Дәурен Қаупынбаев, Мар-
ғұлан Сейсембаев және Asadel 

Partners ЖШС. 1998 жылдан бері 
жұмыс істеп келе жатқан мектеп 
былтыр Кембридж Халықаралық 
мектебі (CIS) мәртебесін алды. 
Мұн да оқитын балалар матема ти-
ка, физика және ағылшын тілдерін 
тереңдетіп оқиды. TAMOS құра-
мы на кіретін лингвистикалық 
мек тепте бесінші сыныптан бастап 
қытай тілі оқытылады. Бір жаңа-
лығы, биылдан бастап мекеме қа-
зақ б*лімі үшін жаңа оқу корпусын 
іске қосқан. ?ткен жылы мектептің 
12 оқушысы халықаралық және 
республикалық олимпиаданың 
жүлдегері атанса, былтыр бітірген 
20 түлек әлемнің үздік 100 уни-
верситетіне оқуға түсті.

БІЛІМ ЖҮЙЕСІ 
БРИТАНДЫҚ

Үштікте тұрған Haileybury As-
tana мектебінде оқу үшін айына 
орташа алғанда 1,04 млн теңге 
қажет. Бүгінде 505 оқушы білім 
алатын бұл мектептің де құрыл-
тайшысы Болат ?темұратовтың 
«Асыл Мирас» қайырымдылық 
қоры болғанымен, Тұңғыш Пре-
зидент – Елбасы Қоры да құрыл-
тайшылар қатарында аталады. 
Былтыр бітірген 14 түлектің біразы 
әлемнің озық университеттеріне 
түскен. Мектеп директоры Джон 
Коулздың айтуынша, мектептің 
оқыту жүйесі британдық білім 
берудің үздік дәстүріне негізделген. 
Жоғары сыныпта мектеп түлек-
теріне әлемнің үздік универси-
теттеріне түсуге мүмкіндік мол. 
Яғни, оқушылар халықаралық 
бакалавриаттың (IB) дипломдық 
бағдарламасына дайындалады. 
«2018 жылы Haileybury Astana 
халықаралық бакалавриат (IBDP) 
бағдарламасы бойынша 12-13-сы-
нып оқушыларына арналған IВ 
студенттік орталығын ашты. Қазір 
мектеп түлектері қазақстандық, 
сондай-ақ шетелдердегі мықты 
университеттерде білім алып жүр. 
Бүгіннің *зінде Russell Group бри-
тандық университеттерінен к*п-
теген ұсыныс алдық. Мектеп тү-
лек терінің барлығы IB дипломын 
алу үшін тапсырған емтиханда 34 
балл жинады. Негізі, әлемдік орта-
ша к*рсеткіш бұл диплом үшін 
29,8 балл», – дейді Джон Коулз. 
Сондай-ақ ол дамыған елдердегі 
озық деген университеттерде мек-
теп түлектері 100% грантқа түс ке-
нін мақтанышпен жеткізді. Соны-
мен бірге Джон Коулз жыл сайын 
білім ордасы Халықаралық бака-
лавриаттың дипломдық бағдарла-

масы (IBDP) бойынша 12-сыныпқа 
түсетіндер үшін 10 стипендия 
б*лінетінін айтты. Жалпы, 2013 
жылдан бері 147 түлектің 58-і сти-
пендиат, 108-і оқу бітіргеннен ке-
йін бірден университеттерге түс-
кен. Айтпақшы, білім мекемесінде 
орыс және қазақтілді спикердің 
жоқтығына қарағанда, оқыту тілі 
ағылшын тілінде жүргізілетін 
болса керек. 

ОҚУ ТІЛІ – �ЗГЕ ТІЛДЕ
Елордадағы халықаралық QSI 

мектебінде оқудың орташа құны 
айына – 1,28 млн теңге. 312 бала 
біліммен сусындайтын мектептің 
негізін қалаушы – Словениядағы 
Quality Schools International ком-
мерциялық емес жеке білім беру 
мекемесі. 2005 жылдың қыркүйе-
гінде құрылған QSI халықаралық 
мектебінде оқу ағылшын тілінде 
*теді. Он жыл бұрын бұл мектеп 
Middle State Association of Colleges 
and Schools қауымдастығының 
аккредитациясын алды. Оқу бағ-
дарламасы америкалық AP Cap-
stone Diploma Program жүйесіне 
негізделген, бұл түлектердің АҚШ 
пен Канада университеттеріне тү-
суіне мүмкіндік береді. Ал Алма-
тыдағы халықаралық QSI мекте-
бінің айлық оқу ақысы елордаға 
қарағанда сәл арзан. Шамамен 
айына орташа 1,08 млн теңге. 
'рине, қалталылар үшін сәл бол-
ғанымен, басқалар үшін бақандай 
бірнеше айдың жалақысы. Бұл 
жерде қазір 357 оқушы бар. Білім 
ордасында балалар оқудан б*лек 
түрлі дебат клубы, драма және 
ғылыми үйірмелерге қатыса алады.

ОҚЫТУ ЖҮЙЕСІ ОЗЫҚ
Қарап отырсақ, бағасы удай 

білім ордаларында оқығандар 
«әлемдік» деген с*зді әңгімелеріне 
жиі арқау етеді. ?йткені қағаз тол-
тырудан қолдары тимейтін мемле-
кеттік мектеп секілді күнара ко-
миссия күтіп, жиналыс жасап 
жүй ке жұқартпайды. Осы үшін 
ба ласын ақылы оқуға беретін қара-
ғандылық Кристина Китебаева екі 
баласын да жекеменшік мектепте 
оқытуды ж*н деп тапқан. Айтуын-
ша, *зі істейтін жалпы білім бе-
ретін *нер мектебінде қажетсіз 
құжаттар үшін комиссия алдында 
ақталуға тура келеді. Бұл *з кезе-
гінде ұстаздардың ұнжырғасын 
түсіреді. «Мемлекеттік мектеп тер-
де мұғалімдер журнал толтыру 
ке рек, жоспарға сәйкес жұмыс 
жа сауы тиіс. Ол бергі жағы ғана. 

Мек тептің ішкі асханасында не 
болып жатқанын сол жерде істей-
тіндер жақсы біледі. Ал ақылы 
мек тептерде ұстазды да, оқушыны 
да еркіндікте ұстайды. Ең бастысы, 
әркім *з ойын ашық айтып, тәуел-
сіз тұлға ретінде қалыптасуға 
мүмкіндік береді. Ақылы болған 
соң ғимараттары жаңа, ыңғайлы 
жиһаз, компьютерлік жабдықтары 
соңғы үлгіде жасалған. Балаларым 
жартылай ақылы мектепке барады. 
Мұғалімдер баланың талпысынына 
қызығушылық танытады. ?йткені 
олар ата-аналардың жарналарынан 
қосымша ақы алады. Біздің 
мектепке келгісі келетіндер к*п. 
?йткені айына т*леген соманың 
ішіне бассейн, тамақ, шахмат, тағы 
да басқа қосымшалар кіреді», – 
дейді Кристина Китебаева.

Біраз жыл ақылы мектепте ұс-
таз дық еңбек еткен Доған Йылдыз 
білім сапасы ақылы оқуда емес, 
мұғалімнің біліктілігіне байланыс-
ты деген пікірін білдірді. «Бұрын-
ғымен салыстырғанда қазір білім 
саласында к*п *згеріс болып жа-
тыр. Мемлекеттік мектептердің 
ғи маратынан бастап, ішкі мүмкін-
шіліктеріне дейін жаңартылуда. 
Дегенмен ақылы мектептердегі 
білім сапасы к*ш ілгері кеткенін 
мойындау керек. ?йткені ол жер-
лерде балаларды оқыту жүйесі 
бас қа. Екіншіден, жекеменшік 
мек тептерде бала саны аз. Соған 
орай балаға уақыт б*лу мүмкін-
шілігі мол. Балалардың қабілетін 
дамытуға к*п к*ңіл б*леді. Соны-
мен бірге мұғалімдердің біліктілігін 
заманға сай арттыруға мүмкіндік 
болса, жекеменшік мектепте де 
балаларға озық білім берген болар 
еді. Біз ақылы мектепте оқыған 
жоқ пыз. Бірақ біздің уақытта бі-
лімге құштарлығымызды арттыра 
алатын ұстаздар болды. Сондықтан 
мұғалімнің қабілетін арттыруға 
күш жұмсау керек. Ал ұстаз қабі-
летсіз болса, құйған қаражат босқа 
күйіп кетуі мүмкін», – дейді Доған 
Йылдыз. 

Қалай десек те, қазір ата-ана-
лардың басым б*лігі балаларын 
жекеменшік санаттағы мектеп-
терде оқытқысы келеді. Бірақ қар-
жы қолбайлау. Жаңа оқу жылына 
мектеп құралдарын сатып алуға 
жағдайы жетпейтіндер үшін білі-
мін шыңдап, қабілетін арттыру 
ар ман болып тұр. Ал қаржысын 
т* лесе қалаған ақылы мектепте 
оқи тындардың халықаралық дең-
гейде білімін шыңдап, білім гран-
тын ұтып алуға мүмкіндігі мол.

Ақылы мектептің артықшылығы неде?

�аражат болса, кез келген ата-ана баласын жа�-
дайы жасал�ан білім оша�ына берері с�зсіз. Оны� 
�стіне, «білімді мы�ды жы�атын» заманда �ш тілді� 
�тімділігі о� бойы озы� т�р. К�п ата-ана балаларыны� 
білім к�рсеткішіне к��ілі толма�ан ды�тан, со��ы 
тиынын санап болса да, а�ылы курс�а, т�рлі �йірмеге 
�а тыстырады. Ал а�шасы барлар балаларын су жа�а 
технологиямен жабды�талып, �ш тілде �атар о�ытатын 
а�ылы мектептерге береді. О�у а�ысы бірнеше мил-
лион те�ге ��райтын а�ылы мектептерді� айырма-
шылы�ы неде?

Жадыра МҮСІЛІМ 

МҰНДАЙ ЖАСТАР САНАТЫНА 
КІМДЕР КІРЕДІ?

Иә, NEET жастар санатына экс-ми-
нистр Дархан Кәлетаев «оқуға, еңбек-
тенуге, ізденуге құлықсыз саяси және 
азаматтық белсенділігі аса т*мен, жауап-
кершілікті мойнына алып, белсенді *мір 
сүруге ниеті жоқ жастардың жалпы жиын-
тығы» деп түсініктеме берген. Расымен, 
мұндай жастардың к*беюі қоғам дамуына 
кері әсер етеді. Президент NEET жастар 
статистикасын жылына кем дегенде 1%-ға 
азайтып, 2021 жылы 6%-ға т*мендетуді 
міндеттеген-ді. Байқағаныңыздай, биыл 
к*рсеткіш 6,7%-ды нұсқап тұр. Сонда 
жетерінше жұмыс жүріп жатқан жоқ па? 

Жалпы, оқумен, жұмыспен қамтылма-
ған жастардың жеті түрі бар. Бірінші 
топтағылардың білімі мен тәжірибесі бар, 
бірақ ынтасы жоқ. Екінші топқа жалғыз-
басты аналар мен декретте отырған әйел-
дер кіреді. Оған қоса ерте жастан ана 
атан ған аруларды да осы топқа жатқы-
замыз. Фрилансерлер болса үшінші топқа, 
ауыл жастары т*ртінші топқа жатады. 
Ауыл жастарының білігі мен тәжірибесі 
жоқ, сондықтан қара жұмысқа тартылады. 
Денсаулығына байланысты жұмысқа 
орналаса алмайтын мүмкіндігі шектеулі 
жандарды да NEET категориясына топ-
таймыз. Алтыншы топқа оқуын жалғас-
тыруға ниеті бар, алайда мүмкіндігі жоқ 
мектеп түлектері мен әлеуметтік жағдайы 
нашар отбасы жастарын кіргіземіз. Ал 
жетінші топта есірткі мен ішімдікке 
тәуелді, бұрын түрмеде отырған бейімдеу 
мен оңалтудан *тіп жатқан жастар 
жинақталған.

Бұл – әлеуметтік, *сім жағынан ұдайы 
бақылайтын санат. Ұлттық статистика 
бюросы да NEET жастар жайында 2010 
жылдан бері статистика жүргізеді. Сол 

үшін *ткен жылдармен салыстырғанда 
6,7% ең т*менгі к*рсеткіш. Ал елорда 
әкімдігінің мәліметінше, қалада 15 мыңға 
жуық құлықсыз жас бар. Мұндай санаттағы 
жастардың ең жоғары үлесі Қарағанды 
облысында (9,1%) тіркелген. Одан кейін 
Ақмола (8,9%), Қызылорда (8,1%), Маң-
ғыстау, Ақт*бе мен Түркістан (әрқай-
сысында 7,5%-дан ) облыстары тұр. 

ЫНТА ЖОҒАЛУЫНА 
НЕ СЕБЕП?

Енді жастардың неліктен NEET кате-
гориясына кіретініне тоқталайық. Қолда 
бар мәліметке сүйенсек, ынтасыз жастар-
дың 52 мыңы үй шаруасындағылар, басым 
б*лігі – жас аналар. Денсаулық жағдайына 
байланысты жұмыс істемейтіндер 33 мың 
екен. Мұнда жоғарыда аталған топтардың 
да үлесі бар. Жас аналар категориясын оқи 
сала, оларға мемлекеттен ай сайын жәр-
демақы түседі деген ой сап ете қалады. 
Бірақ бұл ақша ананың *з-*зін дамытуына, 
қосымша білім алуына, мемлекеттік бағ-
дар ламаларға қатысуына жете ме? Ке йін-
гісіне келсек, мемлекет бастама к* терген 
бағдарламаларда к*біне «декретте отырған 
әйелдердің құжаты қабылданбайды» деп 
жазылады. Ал бұл оның қоғамнан 
ажырауына бірден-бір себеп екені айқын. 

Одан кейін қоғамда к*теріле бермейтін 
тақырыптың бірі – ірілі-ұсақты қалалар-
дың дамымауы. Иә, Екібастұз, Рудный, 
Жезқазған, ?скемен, Павлодар және тағы 
басқа қалалардағы жастар немен әуестенеді 
деп ойлайсыз? Аталған қалалар мегаполис 
емес, ондағы әлеуметтік дамудың қай дең-
гейде екені жұмбақ. Сондықтан қаладағы 
жастар мегаполистерге кетуге асығады. 
Мұндай мүмкіндігі жоқтар депрессияға 
түседі, есірткіге әуестенеді, діни ағымын 
*згертеді. Бәрі болмаса да к*пшілігіндегі 
жағдай – осы. Мұндай деректерді біз жур-
налист Динара Мұратқызымен әңгіме 
барысында білдік. Ол аталған қалаларға 
барып, әлеуметтік жоба жасағысы келеді. 

«Сонда ғана әрбірі еліміздегі жастардың 
хал-ахуалымен жақыннан танысар ед», – 
дейді ол. Расымен, Жезқазғанда шахтер 
болуға бәрінің бірдей қолы жетпейді. 
Рудныйда да дәл сондай жағдай. Екібас-
тұзда да жастарды тартарлық жұмыс орын-
дары аз. Ал Павлодардың жағдайын 
Grammy алған Иманбектің *зі талай рет 
айтып жүр. 

Осы орайда әлеуметтанушылар мәсе-
ленің тереңіне бойлауды ұсынады. Балаға 
жағдайды балабақша мен мектеп жасынан 
жасауды ұсынады. Оны білім мен ғылымға, 
еңбекке баулу осы кезеңнен басталады 
деседі. Айталық, әр жыл сайын 21 мыңнан 
астам мектеп түлегі ЖОО-ға түсе алмайды. 
Мұның *зі депрессия, оның арты құлық-
сыз дыққа әкеледі. Оқуын бітірді-ау де-
генде жұмыс таппау да жастарға соққы. 
Се бебі оқу бітіргендердің 60%-ы ғана 
маман дығы бойынша жұмысқа тұрады. 
Одан б*лек, жұмысқа тұрған күннің *зінде 
мардымды жалақы алмағаннан ынтасы 
жоғалады. 

ҚАНДАЙ ҚОЛДАУ БАР?
Жастарды қолдау мақсатында бір сы-

пыра бағдарламаның барын білеміз. Со-
ның ішінде NEET жастарды қолдау 6 бағыт 
бойынша жүреді. Кәсіптік бағдарлау, 
кәсіби оқыту, жұмыспен қамтуды қамта-

масыз ету, жастар кәсіпкерлігін дамыту, 
жастарды әлеуметтендіру мен ұйымдас-
тыру-әдістемелік шаралар. Айталық, 
«Дип ломмен – ауылға!», «Серпін», «Бар-
шаға бірдей тегін техникалық және кәсіп-
тік білім беру», «Жас кәсіпкер» бағдар-
ламалары осының жемісі. Бірақ аталған 
бағдарламалардан айтарлықтай нәтиже 
к*ріп жүргеніміз жоқ. Себебі «Серпінмен» 
оқуға түскен студенттің 4 жылдан кейін 
ауылына қайта оралғанын байқаймыз. 
«Дипломмен – ауылға!» бағдарламасымен 
дәрігер мен мұғалім мамандығын бітірген 
жастардан басқасы елді мекенге келетіні 
ілуде бір. Одан б*лек, мемлекеттік бағдар-
ламалардың жастар арасында кеңінен 
таралуында да сұрақ белгісі тұр. ?йткені 
біразы мұндай бағдарламалардың барынан 
хабарсыз. 

«Жұмыспен қамту орталығы NEET 
кате гориясына жататын жастар жайында 
арнайы статистика жүргізбейді. Бірақ 
жұмыс сұрап келген жастардың бетін қақ-
паймыз. Қайта барынша к*мектесуге ты-
рысамыз. Мәселен, «Алғашқы жұмыс 
ор ным» бағдарламасы осы категориядағы 
тұлғаларға арналған. Олар айына 20 АЕК, 
дәлірек айтсақ 58 мың теңге жалақы 
алады. 'ртүрлі салықты ұстағаннан кейін 
есепшотына 48 мың теңге түседі. Оған 
қоса, жұмыс беруші тарапынан да айлық 

алуы мүмкін. Иә, бағдарлама биыл жүзеге 
асты. Құжаттарды оффлайн да, онлайн да 
қабылдаймыз. 'зірге бізге 40-тан астам 
жас жұмыс сұрап келді. Болашақта ке лу-
шілердің саны артады деп ойлаймын», – 
дейді Нұр-Сұлтан қаласы жұмыспен қам-
ту орталығы б*лім басшысы Арман 
Мұратұлы.

Аталған бағдарлама еліміздің барлық 
аймағында жүзеге асады. Мәселен, елор-
дадағы орталық 30-дан астам жұмыс бе-
рушілермен 477 бос жұмыс орындарына 
келісімшарт жасаған. 'рине, жалақысы 
жайында естіген жастар бірден «48 мың 
теңгеге қалай күн к*рермін» деп ойлауы 
мүмкін. Расымен, мұндай ақшаға күнелте 
алар ма едіңіз?

Сондай-ақ әкімдік тарапынан Trans-
formation жобасы іске қосылған екен. 
Жұ мыссыз жастарға ақысыз «ағылшын 
тілі», «жол қозғалысы ережелерін үйрену», 
«компьютерлік сауаттылық» (SMM) 
курсында білім береді. 'рі фитнес, гитара 
ойнау, би үйрену курстарына баруға бо-
лады. Ал мұндай дамыту жобасы елордадан 
басқа ірілі-ұсақты қалаларда бар ма? Се-
бебі жұмыссыз жастардың к*пшілігі 
ХЖҚО-ға бару мәселесін соңғы орынға 
қойып жатады. 

'лемдік тәжірибемен де танысып 
алсақ. NEET жастар к*рсеткіші аз елдерге 
Норвегия, Жапония, Сингапур мен 
Люксембургті жатқызамыз. Аталған ел-
дердің тәжірибесі де тиімді саналады. 
Мәселен, Жапонияда Sort skills (дұрыс 
дағдыларды) дамыту бар. Олар жастардың 
бұл санатын зерттеп, *з-*зін дамыту 
бағдарламаларын жасайды. Сонымен бірге 
дамыған елдерде студенттерді жұмыс іс-
теуге университет қабырғасынан бейімдеу 
бар. Тағылымдамадан *туге барған жерінде 
жұмысқа алу, қосымша ақы т*леу қарас-
тырылған. Байқасаңыз, мұның *зі сту-
дентті қанаттандырары хақ. Ал жұмыс 
істей тін аналар үшін қысқарған жұмыс 
кү німен қоса әртүрлі жеңілдіктер қарас-
тырылған. Бастысы, шетел тәжірибесі 
баланың білім алуына кішкентайынан 
инвестиция салуды нұсқайды. Оның үздік 
мектепке дейінгі білім беру орталығына, 
сапалы білім беретін мектепке баруын 
қадағалайды екен. Университетке түскенде 
де үздіксіз дамуын жалғастыруы үшін күш 
жұмсайды. 

NEET жастар: құлықсыз ба, жұмыссыз ба?
Елімізде 15-28 жас аралы�ында�ы жастарды� 6,7%-ы о�у 

о�ымайды, не ж�мыс істемейді. Ресми статистика бойынша, 14-29 
жас аралы�ында 3,7 млн жас бар десек, оны� ішінде ��лы�сыз (әм 
ж�мыссыздары 250 мы��а жете�абыл. Ал б�л ойланатын, шешім 
іздейтін цифр. /йткені :лемдік е�бек �йымы дамушы елдерде 
осындай санатта�ы жастар санын азайтуды к�здейді. 

Айзат АЙДАРҚЫЗЫ
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АЙМАҚAI  YNQQ

«Сіздердің ел спортына сі-
ңірген еңбектеріңіз бен Олим-
пиада т�ріндегі жеңістеріңізді 
Мемлекет басшысының �зі жо-
ғары бағалады. Екеуіңіз де мем-
лекеттік наградалармен мара-
патталдыңыздар. Зульфияның 
кеудесіне ІІ дәрежелі «Достық» 
ордені тағылса, Игорьдың ерлігі 
«Құрмет» орденімен бағаланды. 
Сіздер – еліміздің мақтанышы-
сыздар! Олимпиада ойындарында 
қола медальге ие болу – екінің 
біріне бұйыра бермейтін бақыт. 
Бұл жетістік сіздердің және жат-
тықтырушыларыңыздың жылдап 
т�ккен тері, жұмсаған күш-жі-
герлеріңіздің арқасы. 

Мемлекет тарапынан спорт-
шыларға жан-жақты қолдау тұ-
рақты к�рсетіледі. Облыстық 
дең  гейде де к�мек жасалып жа-
тыр. Алдағы кезде қазіргі мүм-
кіндігімізге сай қажетті қолдаулар 
жалғаса береді. Бүгін сіздерді 
жетісулықтар атынан жарқын 
же ңістеріңізбен құттықтай оты-
рып, спортта жаңа белестерді 
ба ғындыратындықтарыңызға се-
нім білдіремін», – деген облыс 
бас шысы қос жеңімпазға �зінің 
Құрмет грамотасы мен пәтер-
лердің кілтін тапсырды. 

Зульфия Чиншанло үш б�л-
мелі пәтерге ие болса, Игорь 
Сон ға екі б�лмелі баспана бұ-
йырды. Спортшылардың бапкер-
лері де құр қалған жоқ. Олардың 
әрқайсысына 2 миллион теңгенің 
ақшалай сертфикаттары берілді. 

2019 жылғы әлем чемпиона-
тының күміс, биылғы Токио 
Олим пиадасының қола жүлдегері 
Игорь Сон �зінің толқынысын 
т�мендегіше жеткізді: «Бізге к�р-
сетіп отырған қолдауларыңызға 
үлкен рақмет! Бірінші кезекте 
азды-к�пті еңбегімізді елеусіз 
қалдырмаған ел Президентіне 
шын жүректен ризашылығы мыз-
ды білдіргенді ж�н к�ріп отыр-
мын. ;з тарапымнан айтарым, 
маған артылып отырған үмітті 
ақ тауға бар мүмкіндігімді сала-
мын. Алда Азия ойындары күтіп 
тұр. Ендігі мақсат, соған дұрыстап 
дайындалып, ең жоғары нәтижеге 
қол жеткізу», – деді Токио Олим-
пиадасының қола жүлдегері. 

Игорь Сонның бапкері, Қа-
зақстан Республикасының еңбек 
сіңірген спорт шебері, халық ара-
лық дәрежедегі спорт шебері 
Владимир Седов та қалыс қалмай, 

ел даңқын асырғандарды алқалап 
отырғандарға алғысын айтты. 
Кезінде �зі де ауыр атлетикада 
атой салған Седовтың спортин-
тернатта жаттықтырушы болып 
жүргеніне 13 жыл толыпты. Сол 
жылдары екі бірдей Олимпиада 
жүлдегерін баулып шығарған. 
Оның бірі Карина Горичева 
болса, екіншісі – Игорь Сон. 
Вла димир шәкірттерінің же тіс-
тіктерге жетуіне олардың жат-
тығуына қажетті жағдайлардың 
барлығы жасалғаны да оң ықпал 
еткенін айрықша атап �тіп, ал-
дағы кезде жақсы нәтижелер 
болатынына уәде етті. 

Жүздесу кезінде спортшылар 
�здерінің болашаққа бағытталған 
жоспарларын айтып, арман-
мақсаттары мен спорттық дайын-
дықтың ерекшеліктері ж�нінде 
әңгімеледі. 

;ңір басшысы Алматы облы-
сының ел спортына талай даңқты 
есімдерді тарту еткенін, қазіргі 
же тістіктері де жоғары екенін 
ай та келе, бүгінгі кезде облыста 
спорт ты дамытуға айрықша 
назар аударылып отырғанына 
тоқтал ды. 

Расында солай, осыдан біраз 
бұрын Талдықорғанда Орталық 
Азияда теңдесі жоқ олимпиадалық 
жүзу бассейні пайдалануға 
берілді. Қазірдің �зінде осында 
жүзудің қыр-сырын меңгеруге 
850-ге жуық бала жазылып, ірік-
теу сынынан �тіп жатыр. Олар-
дың арасында жеңістерімен қуан-
татын болашақ чемпиондар бар-
лығы анық. Елбасының ел аума-
ғында 100 денешынықтыру-са-
уықтыру кешенінің құрылысын 
жүргізу жайындағы тапсырмасын 
орындау барысында аймақта 
қазірдің �зінде 13 осындай дене-
шынықтыру-сауықтыру кешені 
жұмысқа кірісіп, тағы бесеуі са-
лынып жатыр. Олардың шалғай-
дағы Балқаш ауданында орналас-
қан біреуі жақында пайдалануға 
беріледі. Облыста спорттық ны-
сандардың құрылымына, қо-
лайлылығына, қолжетімділігіне, 
материалдық-техникалық база-
сының дұрыстығына баса назар 
аударылады. Соның арқасында 
бұқаралық спортты барынша 
�рістетіп, жаңа таланттарды табу-
ға жол ашылып келеді. 

Болат АБАҒАН, 
Алматы облысы 

Токио Олимпиадасында �оржын�а т�скен сегіз 
медальді� екеуін жетісулы� спортшылар – ауыр атлеттер 
Зульфия Чиншанло мен Игорь Сон же�іп алды. К�ні кеше 
Алматы облысы әкімдігінде �ос же�імпаз�а және оларды� 
жатты�тырушыларына �(рмет к)рсетілді. Екі ж�лдегерді 
�абылда�ан облыс әкімі Аманды� Баталов олар�а су жа�а 
пәтерлерді� кілтін тарту етті. 

Олимпиада жүлдегерлері 
баспаналы болды 

Осы жылды «Балалар 
әдебиеті жылы» деп жа-
рияла�анда�ы ма�сат – 
кейінгі тол�ынны� кітап 
о�у �а �(лшынысын арт ты-
рып, рухани азы�тан су-
сын дау мәдениетін �а-
лып тастыру. Кейінгі кезде 
балалар мен жас)спі рім-
дер кітап бетін ашпайды, 
к)ркем әдебиетке селсо� 
деген пікірді жиі еститін 
болды�. Ерте� ел т(т�асын 
(стар азаматтар шыны-
мен кітап о�удан �алып 
бара ма? Солт�стік 2аза�-
стан да�ы жа�дай�а ��іліп 
к)рдік. 

Роза ШӘКЕН

Балалар әдебиеті жыларман 
халге жеткен кезде балалар мен 
жас�спірімдердің кітап оқуын 
қолдауға назар аударыла баста-
ғанына тәубе дейміз, әрине. 
Алай да «Балапан ұяда не к�рсе, 
ұшқанда соны іледі» деген тәм-
сілге сүйенсек, жас ұрпақтың 
кі тапқа немқұрайдылығының 
себебін отбасындағы тәрбиенің 
түп-тамырынан іздеген ж�н сияқ-
 ты. Осы жылдың к�здеп отырғаны 
да сол – отбасылық кітап оқу 
дәстүрін жандандырып, қолдау 
к�рсету. «Тәрбие тал бесіктен 
басталады». Ата-ана сының кітап-
қа к�з жүгірткенін к�рген бала да 
білім нәрінен кітап арқылы су-
сындамай қой майды деген пі-
кірдің жаны бар. Мәселен, әкесі 
де, анасы да, әже сі де мұғалім 
Fлішер Ағыбай Мұхтар Fуезовтің 
«Абай жолы» мен Лев Толстойдың 
«Война и мир»-ін 5-сыныпта 
жүрген ке зінде оқып шыққанын 
айтады. Fлі де к�ркем әдебиетке 
құмар лығы азаймаған: әсіресе 
Исай Калашниковтың «Жес-
токий век» романын қайталап 
оқи бер генді жақсы к�реді екен. 
Одан басқа да кітапсүйер жастар 
бар шылық. 

Солтүстік Қазақстан об лы-
сындағы Мағжан Жұмабаев 
атындағы жоғары гуманитарлық 
колледждің директоры Ерлік 
Жанділдиннің айтуынша, қазіргі 
студенттер арасында кітап оқи-
тын да, оқымайтын да балалар 
бар. «Қазақ әдебиетіне жаны 
құмар Аружан Fбен, Тәуекел 
Мүсілім, Ермек Жумин, Екате-
рина Восипенок деген студен т-
теріміз айына бес кітаптан оқи-
ды. Біздің студенттер – болашақ 
мұғалімдер. Сондықтан оларға 
міндетті түрде кітап оқу керек. 
К�ркем әдебиеттен сусындап 
�скен осындай студенттеріміз 
ер тең мектепке барғанда �з оқу-
шыларының бойына да кітапқа 
деген сүйіспеншілікті дарыта 
алады», – дейді Ерлік Борисұлы.  

ОҚУШЫЛАР ОҚУҒА 
ҚҰЛЫҚСЫЗ

Алайда мұғалімдердің к�п-
шілігі оқушылардың кітап оқуға 
құлықсыз екенін айтып, к�ңіл-
дерін кірбің шалып жатыр. Пет-
ропавл қаласындағы Қожаберген 
жырау атындағы №6 орта мек-
тептің қазақ тілі мен әдебиеті 
пәнінің мұғалімі Роза Елеусізова: 
«Балалар түгел кітап оқиды деп 

айта алмаймын. Fсіресе, үлкен 
шығармаларды оқи алмайды. 
Тіпті, сыныпта талдайтын шы-
ғар маларды үйде оқып келуге 
тапсырма бергеннің �зінде 5-6 
беттің жартысын оқып келсе, 
соның �зі жетістік деп есеп тей-
мін. Оқиды-ау деген балалардың 
�зіне бағыт-бағдар беріп, үнемі 
қызықтырып отыру қажет. Шы-
ғарманың тіліне назар аудара-
мын, балалар осыны түсінеді-ау 
деген шығармаларды ғана оқуға 
ұсынамын», – дейді. Оның ай-
туынша, кейбір оқушыларды 
тарихи тұлғалар мен оқиғалар 
туралы шығармалар қызық ты-
ратын к�рінеді. Бірақ мұғалім 
ондай балалардың саны сау -
сақпен санарлық екенін, к�бі-
рек болса екен деген тілегін 
жасырмады. 

«Қазір балалар телефонға 
тәуелді, кітап оқуға қызығушы-
лығы жоқ. Бұл ретте ата-аналарға 
артылар жүк зіл-батпан. Менің-
ше, олар баланы жасынан кітап 
оқуға баулуы тиіс. ;здері кітап 
бетін ашпаса, кімге ренжиді? 

Бұл, ең алдымен ұрпағымыздың 
бойына рухани уыз сіңіру үшін 
қажет», – дейді қазақ тілі мұғалім 
Дәмелі Уәлиева. 

Ғабит Мүсірепов атындағы 
облыстық балалар кітапха на-
сының директоры Ғалия Жұма-
ғұлова теріскейде балаларды 
кітапқа қызықтыру үшін түрлі 
шаралар ұйымдастыратынын 
айтады. «Балалардың кітап оқуға 
сүйіспеншілігін арттыру үшін 
түрлі шаралар �ткізіп тұрамыз: 
«Отбасылық оқу», «Мектеп де-
санты», «Кітап оқитын автобус» 
сияқты шаралар, к�рмелер, 
конференциялар, байқаулар, 
ертеңгіліктер, экскурсиялар, 
дауыстап оқу циклдарын ұйым-
дастырамыз. Ата-аналар мен 
кішкентай оқырмандар арасында 
қандай мазмұндағы кітаптар, қай 
жанр ұнайтыны, қағаз нұсқасы 
мен электронды кітаптың қай-
сысы ыңғайлы екені т�ңірегінде 
әлеуметтік сауалнамалар жүр-
гіземіз. Балаларды фантастика, 
ертегілер, энциклопедиялық 
әде биет қызықтырады. Бір әтте-
ген-айы, кітап қорымыз аса бай 
емес. Fсіресе осы заманғы, сала-
лық әдебиет жетіспейді. Сондай-
ақ қазақстандық қаламгерлердің 
кітаптары тапшы. Мектеп бағ-
дар ламасына енгізілген Б.Соқ-
пақбаев, М.Fлімбаев, Е.Елу-
баев тың және т.б. авторлардың 
кітаптары мүлдем тапшы. Fрі 
ғимаратымыз кітапханаға сай 
емес. Оқу залдары іркес-тіркес 

орналасқан, б�лімдер бірікті ріл-
ген, кітап сақтайтын орын азды-
ғы қиындық туғызып отыр», – 
деді Ғалия Ғалымқызы. 

Облыстық Білім басқарма-
сының басшысы Гүлмира Кә-
рімова мектеп кітапханаларында 
да балалардың кітапқа махабба-
тын ояту үшін түрлі шаралар 
�ткі зіліп жатқанынан хабардар 
етті. «Облысымызда 410 мектеп 
кітапханасы жұмыс істейді, олар-
дың кітап қоры – 5 миллион 
да на. Биыл мектептердің 80 кі-
тапханасын жаңартуға 120,8 
миллион теңге б�лінген. 2021 
жылы 200 мың дана к�лемінде 
к�ркем әдебиет сатып алуға 250,4 
миллион теңге жоспарланған. 
Былтыр 72,6 миллион теңге б�-
лініп, 38,8 мың дана к�ркем әде-
биет сатып алынды», – деді 
Гүлмира Райынбекқызы.

Солтүстік Қазақстан облы-
сындағы мектептерде 425 кітап-
ханашы жұмыс істейді. Биыл 
тағы 75 кітапханашыны оқыту 
жоспарланып отыр. Бұл мақсатқа 
1,9 млн теңге б�лінген екен. Бі-

рақ кітапханашылардың еңбек-
ақысының аздығы Үкімет дең-
гейінде әлі де шешімін таба ал-
май келе жатқан күрмеуі қиын 
мәселе күйінде қалып отыр.

Д�СТҮРЛІ КІТАПХАНАНЫҢ 
БАЛАМАСЫ

Жастарға кітап оқытудың бір 
амалы болса керек, соңғы кезде 
аудио, электронды кітаптар, 
инно вациялық с�йлейтін қалам-
дар, QR коды арқылы кітап жүк-
теп алу деген сияқты түрлі қо-
сым шалар шыға бастады. 2019 
жылдан бастап осындай жаңа 
технологияларды там-тұмдап 
енгізе бастаған Мағжан Жұма-
баев атындағы жоғары гумани-
тарлық колледждің директоры 
Ерлік Жанділдиннің пікірінше, 
бұл – кітапты насихаттауда тап-
тырмас құрал. Инновациялық 
с�йлейтін қаламды оқу орнына 
әлеуметтік серіктестері тарту 
етіпті. «Қазір екі жинақ бар. 
Біріншісіне – 4 , екіншісіне 13 
кітап енгізілген. Барлығы да қа-
зақша. Қазақтың шұрайлы тілін, 
бай дәстүрін меңгеруге септігін 
тигізеді. Бесік жырлары, даналық 
с�здер, �леңдер мен жырлар бар. 
Қаламды тақаған кезде оқи ж�-
неледі. Бұл – біріншіден, к�зі 
нашар к�ретін балаларға �те 
ыңғайлы. Екіншіден, балалардың 
қолының ұсақ моторикасы да ми-
ды. Үшіншіден, сал ауруына 
ұшы раған балаларды дамытуға 
жақсы. Жалпы, осы иннова ция-

лық қалам арқылы бала к�збен 
де к�ріп, құлақпен де естіп, зейін 
қояды, логикасын дамытады әрі 
с�здік қорын байытып, ой-�рісін 
кеңейтеді», – дейді директор. 
Мұндай кітаптар графикалық 
нұс қасына қарағанда қымбат-
тырақ әрі қосымша шығындарды 
талап етеді. Сонымен қатар дәс-
түрлі кітап оқуға кері әсерін ти-
гізуі мүмкін сияқты болып к�-
рінді. Бірақ директор бұл ойы-
мызды жоққа шығарды. Кітап-
тарды QR коды арқылы жүктеп 
алып оқуға арналған қабырға 
жасап қойған Fбу Досмұхамбетов 
атындағы дарынды балаларға 
мамандандырылған облыстық 
мектеп-гимназия директоры Ер-
жанат Бәкіров те осындай пі кір-
де. «Бұл стендті «Ақылды кі тап-
хана» деп атадық. Қолында 
iPAD-ы, электрондық оқулығы 
бар оқу шылар бос уақытында 
оқуы үшін және оларға қолжетім-
ді болуы үшін жасадық. Бірақ 
олар дәстүрлі кітапханаға да ба-
рады», – деді Ержанат Рымға-
лиұлы. 

Сәбит Мұқанов атындағы 
облыстық ғылыми-әмбебап кі-
тапхана директоры Бейбіткүл 
Fбілмәжінова да кейбір кітаптар 
цифрландырылғанын айтты. 
«Электронды кітапханамызда 
қазір 40 мыңдай кітап бар. Оның 
бәрі оқырмандар үшін тегін. 
Мұн да негізінен �лкетану тақы-
рыбындағы кітаптар мен шығар-
малар енгізілген. Электронды 
кі тапхананың бір қиын жері – 
авт орлық құқық сақталуы тиіс», – 
деді Бейбіткүл Мағжанқызы. 

Заман талабы болса керек, 
мұғалімдер де, кітапханашылар 
да электронды кітаптардың 
дәстүрлі кітапханаға еш зияны 
жоқ деп есептейді. Дегенмен бәрі 
бір кітаптың орны б�лек, кітап 
қашанда кітап болып қала бер-
мек. Ал балаларға арналған кі-
тап тардың сапасы мүлдем б�лек 
әңгіме. Кітаптардың безендірі-
луі, дизайны, суреті, мұқабасы, 
қарпі – бәрі-бәрі к�ңіл б�луді, 
жетілдіруді қажет ететінін қалам-
герлер мен мамандар айтып жүр. 
Осының барлығы балаларды 
кітапқа қызықтыру үшін де қа-
жет. Қазіргі бала мен бұрынғы 
баланың арасындағы айырма-
шылық, әрине к�п. Дегенмен 
бұрын оларды кітап оқуға қызық-
тыру үшін осыншама шара �ткі-
зілмеуші еді. Енді осы науқаннан 
бір нәтиже шығып, жақсы �згеріс 
болса игі. 

 
Солтүстік Қазақстан облысы 

КЕЙІНГІ ТОЛҚЫН КІТАП ОҚИ МА?

Мұны растаған Білім басқармасы-
ның басшысы Жанат Тәжиева үш ауы-
сымды 14 мектепке бала қабылдауға 
шектеу қойғанын мойындады. Себебі 
мұнда бала шектен тыс к�бейіп кеткен. 
Сол себепті мұнда бастауыш сыныпқа 
қабылдауды 2-3 сыныптан асырмау керек 
деп тапсырма берілген. ;зге балалар 
мекенжайы бойынша �зге мектептерге, 
ал осы маңайда тұратындар жақын 
жердегі басқа білім ордаларына баруы 
тиіс деген болатын ол. 

Сонымен қатар Білім басқармасының 
басшысы биыл 18 732 орындық 32 мек-
тептің құрысы басталғанын, оның ішінде 
10 222 орындық 20 білім ордасы балаларға 
есігін айқара ашатынын жеткізген. 
Осылайша, жыл соңына дейін үш ауы-
сымда оқитын мектептер саны 14-тен 
9-ға дейін қысқарып, апатты жағдайдағы 
мектептер проблемасы толығымен ше-
шілетінін де айта келіп, осынау мектептер 
ашылғанда әлі бала жетіспеушілігі де 

болуы мүмкін деген болатын. «Бүгінде 1 
сыныпқа келуі тиіс 25 000 баланың 24 
540-ы қабылданып қойды. Ал 81 құжат 
кері қайтарылды. Себебі үш ауысымды 
мектептерге алыс емес жерлерде де білім 
ұялары бар», – деген-ді Жанат Тәжиева. 

Біз жаңа оқу жылының басталуына 
санаулы күндер қалуына орай әлгі кері 
қайтарылып жатқан құжаттардың жағ-
дайын, яғни мектепке қабылданбай жат-
қан балалардың бүгінгі жай-күйін сұрап, 
білім б�ліміне хабарласқан болатынбыз. 

Білім басқармасының басшысы Жа-
нат Тәжиеваның айтуынша, биыл қалада 
12 714 орынға арналған 23 мектеп пай-
далануға берілмек. Оның 19-ы жаңа оқу 
жылында балаларды қабылдайды. Пай-
далануға берілетін білім мекемелерінің 
т�ртеуі мемлекеттік, он тоғызы жекемен-
шік. Қалғаны жыл соңына дейін тапсы-
рылмақ. Осылайша, үшінші мегаполис-
тегі апатты мектеп мәселесі толық 
шешіліпті. Ал үш ауысымды мектеп 

14-тен 9-ға кеміген. Бұрын 13 елді ме-
кенде мектеп болмаса, енді оның саны 
2-еуге азайған. Дегенмен әлі 11 елді 
мекенде білім орда сы жоқ деген с�з. 

Биыл Шымкент қаласында мектепке 
баратын оқушылардың қатары 8 000-ға 
к�бейген. 785 білім ордасында 350 мыңға 
жуық бала тәлім алмақ. Басқарма бас-
шылығы мектепке қабылданбай қалған 
бала жоқ екенін айтады. Үш ауысымды 
болуы себебінен 14 мектепке артық бала 
қабылданбағаны рас. Олар к�рші білім 
ұяларына жолданған. Ал одан б�лек тағы 
да 21 мектептің бала толымдылығы шек-
тен тыс болуына қарамастан онда 1-сы-
ныпқа оқушылар қабылданған. Жалпы, 
биыл бірінші сыныпта 25 005 бала оқиды. 

Иә, Шымкентте халық санының 
жыл дан-жылға �суінен �ткен бір жылда 
мектеп оқушыларының саны 20 889 
балаға к�бейген болатын. Ал биыл 8 000-
ға артып отыр. Сондықтан мектеп мәсе-
лесі қашанда күрделілігін жоймай келеді. 
Дегенмен оқу орындарына сыймай жат-
қан оқушылар жаңадан ашылып жатқан 
23 білім ұясына б�лінер болса, бірқатар 
мәселенің шешімін тауып қалатыны рас. 
Бірақ қалай десек те, осынша мектептің 
ашылғанына қарамастан биыл 14 үш 

ауысымды білім ордасының қатары 5-ке 
ғана кеміп отыр. Одан б�лек, 21 мектептің 
бала толымдылығы шамадан артып, үш 
ауысымдық оқуға ауысу қаупі бар. Шым-
кент әкімдігі үш ауысымдағы мектептер 
мәселесін 2023 жылға дейін шешуді 
жоспарлап отыр. Бұйырса, ол күнге де аз 

қалды. Fйтпесе, кейбір мектептерде «а» 
сыныбынан «т» сыныбына дейін созы-
лып, тіпті әліпбидегі әріптер де жетпей 
қалуы мүмкін...

Назгүл НАЗАРБЕК,
Шымкент қаласы 

Шымкентте мектеп жеткілікті ме?
Шымкентте осыдан бір ай б(рын бірінші сынып�а бала �абылдамай 

жатыр деген шу шы��ан. 2алада�ы 14 білім (ясыны� балаларды 
�абылдаудан бас тартуыны� салдарынан ал�аш мектеп табалды-
ры�ын аттайтын б�лдіршіндерді� 5 пайызы �айда барарын білмей 
отыр�анын жаз�ан желі белсенділері. 



Қос боксшы бұл туралы  фе-
де рацияның  марапаттау мақ-
сатында �ткізілген баспас�з 
мәсли хатында мәлімдеді. Ал 
Олимпиада ойындарының қола 
жүлдесі үшін берілетін мемле-
кеттік сыйақы к�лемі 75 мың 
доллардан тұрады.

Сонымен қатар Бокс феде-
рациясының басшылығы спорт-
шылар мен жаттықтырушыларды 
ақшалай сыйақымен марапат-
тады. Оған қоса, Олимпиадаға 
қатысқан боксшыларға да баға-
лы сыйлықтар табысталды. 

Айта кетерлігі, бұған дейін 
еркін күрестен Токио Олим-
пиадасының қола жүлдегері, 

балуан Нұрислам Санаев мем-
лекеттік сыйақыны қайырым-
дылыққа жұмсайтынын айтқан 
еді. 

Айбике ЖАНАСЫЛ
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ҚАЗАҚТЫ СҮЙГЕН ЖҮРЕК

Бэтмобильді �растыр�ан Теміртау 
т�р�ыны �нертабысын 425 миллион 
те�геге ба�алап отыр.

Евгений Бондаренко  Instagram парақшасында 
«Кім сатып алғысы келді, асығыңыз» деп жазып, 
сату туралы хабарлама қалдырды. Авток�лік 
сипаттамасына келсек, Batmobile Tumbler 
кеңістік рамада н�лден бастап жасалғаны 
к�рсетілген. 1нертапқыш қозғалтқышты Toyota 
маркалы к�ліктен алған. Бағасы – 425 миллион 
теңге.

 Евгений Бондаренко к�лігін таныстырғанда 
бұл соманы жұмыс үшін лайық екенін, бағасын 
түсіру ойда жоғын жазады. 

«Бұған қаншама күш жұмсалды. Арзан-
датудың ж�ні жоқ. Дәл мұндай к�лік әлем 
бойынша сатылымда жоқ» деп жазды ол.

Желіде пікір білдірушілер болса, бағаның 
қымбат екенін айтып, Қазақстанда мұндай 
ақшаға ешкім к�лік сатып алмайтынын жарыса 
жазып жатыр.

«Қымбат, 100-200 мың долларға бағалауға 
болады», «Мен бұл ақшаға 200 к�лік сатып 

аламын», «Еңбек екені рас, бірақ бағасы тым 
қымбат. Мұнда оны ешкім сатып алмайды 
және бізде сатылымға қоюдың мәні жоқ. EBay-
ге қойыңыз, сол жақта тез �тіп кетуі мүмкін» 
деп жазды желі қолданушылары.

Ал кейбірі Евгенийге �нертабысын басқа 
маркалы авток�лікке айырбастауды ұсынды. 
Ол дәл сол ақша үшін тек ұшақ ұсынуға бола-
тынын жеткізді.

Жалпы, Евгенийдің бұл туындысы жайында 
маусым айынан бастап айтылды. Ол бала 
кезінен Бэтмен және Кристофер Ноланның 
The Dark Knight фильмдерін сүйіп к�ретінін 
жеткізген. Сондай-ақ бэтмобильді құрастырып 
шығуға үш жыл уақыт жұмсаған.

Айбике ЖАНАСЫЛ

Құрастырған көлігін миллион долларға бағалады

Оны� азасы аза журна-
листикасын ойсыратып кетті. 
"йгілі спорт комментаторы, 
аза телевизиясыны� арда-
гері, апарат саласыны� %здігі 
Амангелді Сейітханны�  отан-
ды журналистикада орны 
б�лек еді. К�рермені оны жа-
сы к�ретін. *зі де  ара с�зді� 
майын тамызатын шебер, 
аынжанды азамат еді. Со��ы 
бірнеше к%н бойы б�ара  арда 
�лын жотап жатыр.

Амангелді Мәулітқанұлы 1969 
жы лы 11 мамырда Шығыс Қазақ-
стан облысы Мақаншы ауданында 
дүниеге келген. 1991-1994 жылдары 
«Спорт» газетінде жұмыс істеген. 
1994 жылы «Қазақстан» телерадио-
корпорациясында «Тұғыр» бағдар-
ламасын ашып, жүргізуші болды. 
Телеарнаның спорт б�ліміндегі бас 
редактордың орынбасары қызметін 
де қатар атқарды. «Құмсағат» бағ-
дар ламасының спорттық ақпарат-
тар бойынша продюсері болды.

1997 жылдан «Хабар» арнасына 
ауысып, осы күнге дейін аталған 
агенттікте жұмыс істеп келді. 
Футболдан 1998 жылы Фран-
циядағы Gлем чемпионатында 
қазақ тілінде комментатор болды.

1999 жылы Бангкоктегі Азия 
ойындарын, 2000 жылы Сиднейдегі 
Олимпиада ойындарын, 2002 
жылы Солт-Лейк-Ситидегі қысқы 
Олимпиаданы «Хабар» арнасының 
эфирінде қазақша с�йлетті.

Бір жылдары айтыс аламанында 
да атой салған суырып салма ақын 
еді. Қалың к�рермен іздеп оты-
ратын, үлкенге ізетті іні, кішіге 
арқалы аға бола бірген біртуар 
тұлға к�зінің тірісінде-ақ аты 
аңызға айналды. 

Талайды тәнті еткен талантымен 
де,  кәсіби шеберлігімен де, 
аңқылдаған ақжарқын к�ңілімен 
де к�рерменін баурап алды. Ол �зі 
ғана спорт журналистикасын мең-
герген жоқ, �зінің осы салада жи-
наған құнды тәжірибесін жас тар ға 
да б�лісіп, ізін басқан мамандарға 
үйретіп кетті. Оның есімі отандық 
тележурналистика тарихына ғана 
емес, тұтастай спорт шежіресіне 
алтын әріппен жазылары анық. 

Жанарбек 3ШІМЖАН,
Мәжіліс депутаты:

С3БИ БОЛМЫСТЫ, ТАЗА 
ЖҮРЕКТІ ҚАЙРАТКЕР ЕДІ
– Амангелді Сейітханның 

дүниеден �туі – қазақ спорт 
журналистикасы үшін  ғана емес, 
ұлттық журналистикамыз үшін де 
орны толмас ауыр қаза. Ағалы-інілі 
болып, қоғамдық-саяси әлеуметтік 
�мірде әріптес болып бірге  келе 
жатқан ағамыздың  жолын қия 
басқан жеріміз жоқ. «Аға» деп бүкіл 

інілері қас-қабағына қарап жүрген 
аяулы жан еді. 

Амангелді аға тәуелсіздік дәуі-
рін дегі журналистикасының бас-
тауында тұрған азаматтардың бірі 
деп айтуымызға болады.  Себебі 
Gлем чемпионаттарынан, Олим-
пиада додаларынан  тұңғыш рет 
қазақ тілінде комментаторлық 
жасаған азамат.

 Студент кезінің �зінде-ақ ай-
тыс сахнасында   жасындай 
жарқылдап, Мұхамеджан Таза-
беков, Бекжан Gшірбаев, Мэлс 
Қосымбаевтармен қатар қанат 
қағып шықты. Айтыста жүрсе де 
талай олжа салатын азамат  еді. 
Кейін кәсіби т�л мамандығына, 
оның ішінде спорт журналис тика-
сына ауысып, кешегі Сейдахмет 
Бердіқұлов аталарымыздың жолын 
жалғап, �зінің т�л ұстазы Несіп 
Жүніс баевтың соңынан еріп, ал-
ғашқы қадамын «Спорт» газетінен 
бастады. 

Кейін «Хабар» арнасына ауы-
сып, жұмыр жердің  қай түкпірінен 
болсын, тіпті батыс пен шығыстан, 
әлемдік спорт аламандарынан, та-
ри хи күндерден  жағымды жаңа-
лық тарды жеткізетін Амангелді 
Сейіт ханның «Жеңісті күндерде 
жолығайық» деген дауысын бүкіл 
жұрт, бүкіл ел еститін. 

Амангелді Сейітхан, Бейсен 
Құранбек әр салада – әлеуметтік, 
ақпараттық хабарларды таратса да, 
с п о р т  ж у р н а л и с т и к а с ы н ы ң 
дамуына атсалысқан бірегей 
тұлғалар. Амангелді ағамен спорт 
алаңдарында бірге жүрдік. Он 
жылдан аса бір командада доп 
тептік. Аман аға бастап шыққан 
команда жыл сайын �тетін аламан-
дарда топ жарды. Gр ойыннан 
жеңіспен оралатын едік. Сәл ғана 
қателіктер жіберіп қойсақ, күйіп-
пісіп, әбігерленіп кететін. Қақпа-
шы дан бастап, қорғаушыға дейін 
әрқайсысының орнын тап-тұй нақ-
тай қылып реттеп отыратын Аман 
ағамыз болатын. Осындай ағадан 
айырылу – алдыңғы толқын ағалар 
үшін, кейінгі толқын інілер үшін 
де ауыр қаза. Амангелді Сейітхан 
ағада бюрократия деген болған 
емес. «Ағасынып» кішілерді б�лек-
те ген жоқ. Журналистиканың 
есігін ашқан жаңа буынның да 
кеудесінен итерген емес. Үнемі 
адамды жігерлендіріп отыратын. 
2000 жылы Сидней Олимпиада-
сынан комментаторлық жасаған 
сәті де әлі есімізде. Барлық жақсы 

жаңалықтардың бәрін осы Аман 
ағамыздың дауысы арқылы естідік. 
Ермахан мен Бекзаттың чемпион 
болған сәті, Мұхтархан мен Болат-
тың жұлдызды шақтарын эфирде 
жүрегі жарылардай болып, дауысы 
дірілдеп жеткізген кезі де есімізден 
кеткен жоқ. Бұл нағыз елін сүйген, 
халқын құрметтеген патриоттың 
ғана қолынан келетін дүние еді. 
Амангелді Сейітхан сияқты арда 
аза матты қазақ елі әлі  талай жыл-
дар сағынатын болады. 1йткені ол 
к�зге к�рінбей жүріп-ақ мықты 
мектеп қалыптастырды. Жақсы 
ұрпақ �сірді.

Ағаның қазасын естігенде бүкіл 
�мір  тоқтап қалғандай күй кештік. 
Бүкіл әріптестерге, журналистер 
қауымына, қаламгер қауымға, от-
басына қайғырып, к�ңіл айтамыз. 
Шын мәнінде, ауыр қаза. 1мірден 
сәби болмысты, таза жүректі, 
алақаны да, жүрегі де таза, халқын, 
жұртын сүйген қайраткер �тті. 1те 
�кінішті. Бір �мір осылай аяқталды. 
Ағамыздың жатқан жері жайлы, 
топырағы торқа болсын! К�рмеген 
к�шесінен жарылқасын!

Есей ЖЕҢІСҰЛЫ,
«Ақжелкен» журналының 

редакторы:

ЖҮРЕГІ ҮЛКЕН АЗАМАТ ЕДІ
– Алдынан қара к�рінсе, адам 

соны медеу тұтады. Соны ес к�реді. 
Жылдар �тіп, �зі біраз жасқа келсе 
де, алдындағы ағасына қарайлайды, 
к�птің с�зін сол айтады деп күтеді. 
Амангелді Сейітхан біздің сондай 
ағамыз еді. Тұрқы шағын болғаны-
мен, жүрегі аттың басындай үлкен 
азамат еді. Ел намысын к�з қара-
шығындай қорғап, шыр-пыры 
шы ғып жүретін.

2019 жылы «Асыл арнадағы» 
«Қазақ спортының классикасы» 
бағ дар ламасына шақырып, к�кей-
дегі біраз сұрақты к�лденең тарт-
тық. «Хабар» арнасында футболдан 
Gлем чемпионаты к�рсетілерде, 
тек орыс тілінде жүргізу ықтимал-
дығы зор болғаны рас па? Қазақ 

тілі нің мүддесін кім қорғады? Бұ-
ған дейін ондай кешенді сын 
жүргізіп к�рмеген едіңіз, қалай 
тәуекел еттіңіз? Бекзаттың қазасын 
қай дан естідіңіз, жұртқа қалай 
естірт тіңіз? Тағы қаншама сұрақ 
қо йылды! Аман ағам жылы жы-
миып қойып бір ақтарылды.

Жасы 50-ден асса да ел намысы 
де генде жанып кететініне таңдану-
шы едім. Ештеңеге бейжай қара-
ғанын к�рген емеспін. Креатив-
тілігі, жаңалыққа құмарлығы жас-
тар дың �зін таңдай қақтыратын. 
YouTube арна да ашты, �зге под-
касттар мен арналарға да белсене 
пікір білдіріп жүрді. 

Футболды шебер ойнайтын. 
Журналист інілерін ертіп алып, 
жарыстың бас жүлдесіне таласатын. 
Балаша ренжіп, артынша ұмытып 
кететін еді.

Аман ағам мұзжарғыш кеме 
секілді еді. Алға салып алатынымыз 
да содан-ды. Ірі жарыстарды алғаш 
бастап жүргізгендіктен де сынды 
�те к�п естіді. Бірақ ешкіммен бет 
жыртысқан емес. Інілерін жерлеп, 
тұқыртқан да емес.

Бұл қазаны есту бізге тым ауыр 
болды. Жайнап, жарқырап жүрген 
жан ағамызды �лім түгіл, бірауыз 
нашар с�зге қимайтын едік.

Алла иманыңызды саламат 
етсін, Аман аға!..

Ринат КЕРТАЕВ, 
«Хабар» агенттігі» АҚ басқарма 

т�рағасының бірінші орынбасары:

АҢЫЗ АДАМ АМАНГЕЛДІ 
СЕЙІТХАННАН АЙЫРЫЛДЫҚ

– Амангелді Сейітхан дегенде 
қазақ спорты қатар айтылады. 
Gйгілі комментатордың «Жеңісті 
күндерде жолыққанша» деп, талай 
жеңіске жол ашқаны әр қазақтың 
есінде. Сондықтан ана �мірге 
аттанған Амангелді ағаның де есімі 
ел есінде мәңгі сақталарына еш 
шүбә жоқ. 

Амангелді Сейітхан дегенде 
аңғал мінез, арда талант иесі ойға 
оралады. Бар қазаққа бағалы болса 
да �те қарапайым еді. Үлкен-кіші 
демей, барлығымен бауырдай 
сыйласатын. Бұл тұрғыда ағамыз-
бен аралас-құралас болған кез 
келген адам керемет әңгіме айтады. 

Шын мәнінде,  Амангелді 
Сейіт хан туралы талай дүниені тар-
қатуға болады. Ол енді алдағы 
уақыттың еншісінде. Осы күннен 
қазақ спорт журналистикасында 
Амангелдітану дәуірі басталады… 

«Хабар» агенттігінің ұжымы 
мен �з атымнан марқұмның отбасы 
мен туған-туыстарына қайғыра 
к�ңіл айтамыз. Алла сабыр берсін! 

Бақұл бол, Аман аға!

Дайындаған 
Айым БЕКТҰР

Тіл білімінің 
сардары еді

Ахмет Байт�рсын�лы атында�ы Тіл білімі институтыны� 
бас �ылыми ызметкері, филология �ылымдарыны� 
докторы, профессор "лімхан Ж%нісбек �мірден озды. 

«Ахмет Байтұрсынұлы 
атындағы Тіл білімі институты-
ның ұжымы қара жамылды. 
Белгілі ғалым, филология ғы-
лым дарының докторы, про-
фессор, аяулы ағамыз Gлімхан 
Жүнісбек дүниеден озды. Алла 
Тағала ағайдың рухын пейіште 
шалқытсын, жаны жәннаттан 
болсын! Баршаңызға қайғырып 
к�ңіл айтамын...» деп жазды 
Анар Фазылжан Facebook 
парақшасында.  

Gлімхан Жүнісбек 1938 
жылы 12 мамырда Оңтүстік 
Қазақстан (Түркістан)  облысы 
Шәуілдір ауданы (қазіргі 
Отырар ауданы) Қарғалы ауы-
лын да дүниеге келген. 1958 
жылы Алматыдағы С.М.Киров 
атындағы Қазақ мемлекеттік 
университеті  (қазіргі  әл-
Фараби атындағы Қазақ ұлттық 
университеті) филология фа-
куль тетінің қазақ тілі мен әде-
биеті б�ліміне оқуға түсіп, 1963 
жылы бітіріп шығады.

Университет бітірісімен 
ҚазССР ҒА Тіл білімі инсти-
туты ның (қазіргі А.Байтұрсын-
ұлы атындағы Тіл білімі инсти-
туты) Фонетика б�ліміне кіші 
ғылыми қызметкер болып ор-
на ласады. 1964-1967 жылдары 
А.Жданов атындағы Ленинград 
мемлекеттік университетіндегі 
(қазіргі Санкт-Петербор уни-
верситеті) академик Л.В.Щерба 
атындағы Фонетика лабора-
ториясында тәлімгер-зерттеуші 
болып �ткізеді.

Ленинград университетінің 
профессоры Л.Р.Зиндердің 
ғылыми жетекшілігімен 1969 
жылы «Қазақ тілінің дауысты 
дыбыстары» атты тақырыпқа 
филология ғылымдарының 
кандидаты ғылыми дәрежесін, 
1989 жылы «Түркі тілдеріндегі 
с�з просодикасы және қазақ 
тіліндегі сингармонизм» атты 
тақырыпқа филология ғылым-
дары ның докторы ғылыми 
дәрежесін алу үшін диссертация 
қорғап шығады.

1999 жылы профессор ғы-
лы ми атағын алады.

Gлімхан Жүнісбектің  мез-
гілсіз қайтыс болуына байла-
нысты марқұмның отбасына, 
туған-туыстарына қайғысына 
ортақтасып, к�ңіл айтамыз.

Ғалымның жатқан жері 
жайлы, топырағы торқа бол-
сын!

Aiqyn  газетінің ұжымы

Aiqyn  газетінің  ұжымы басылымның Атырау облысындағы 
меншікті тілшісі Тұрсын Қалимоваға анасы 

Алуға Тастанқызының 
қайтыс болуына байланысты қайғысына ортақтасып, к�ңіл 
айтады.

Бокс федерациясыны� хабарлауынша, бокстан Токио 
Олимпиадасыны� ола ж%лдегерлері 3амшыбек 3о�абаев 
пен Сәкен Бибосынов мемлекеттік сыйаыны айырым-
дылыа ж�мсайды.

Мемлекеттік сыйақыны 
қайырымдылыққа жұмсайды

Теннисші Юлия Путинце-
ва Цинциннати WTA 1000 
турнирін же�іспен бастады.

Gлемнің 36-ракеткасы Юлия 
Путинцева бірінші айналымда 

дүниежүзілік рейтингте 51-орын-
да тұрған қытайлық Чжан Шуай-
мен кездесті. Небәрі 46 минутқа 
созылған матчта отан дасымыз  
айқын басым дылық к�рсетіп, 6:2, 
6:0 есебімен жеңіске жетті. Ол 
бәсеке бары сында 2 эйс жасап, 6 
брейк-пойнт тың бесеуін пайда-
ланды. Қарсыласы 1 эйспен ғана 
шек теліп, брейк жасай алған жоқ. 
Осы лайша, спортшылардың �з-
ара кездесулеріндегі есеп теңес-
 ті – 2:2. 

Юлия Путинцева екінші 
айналымда әлемнің 6-ракеткасы, 
чехиялық Каролина Плиш-
ковамен сынға түседі.

 А. ЖОЛДАС

Путинцева жеңіске жетті
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